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АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМНЫҢ 
АЛҒЫШАРТЫ ҚАНДАЙ?

6-БЕТ | ШАҺАР ШАРУАШЫЛЫҒЫ

КӨКТАЛ ҚАЛАЙ 
ДАМУДА?

8-БЕТ | САРАПТАМА

БУЛЛИНГТІ ҚАЛАЙ 
ЖЕҢЕМІЗ?

Елімізде азаматтық белсенділік күшейіп, мемлекет пен қоғам арасында саналы және 
сындарлы серіктестік қалыптасқан. Азаматтық қоғамды перспективалық дамытуға 
және олардың құқықтық мемлекет құруға қатысуына елордада қашан да қолдау 
білдіріледі. Кеше Астанада өткен ХІ азаматтық форумда үкіметтік емес ұйымдардың 
тыныс-тіршілігіне көз жеткіздік. 

Бішкек қаласына жұмыс сапарымен 
келген Қасым-Жомарт Тоқаев Тәуел-
сіз Мемлекеттер Достастығына 
мүше елдер басшылары кеңесінің 
отырысына қатысты. Қазақстан 
Президенті қонақжайлық көрсет-
кені және ТМД-ға төрағалық ету 
барысында Қырғызстанның табыс-
ты жұмыс атқарғаны үшін Садыр 
Жапаровқа алғыс айтты. Мемлекет 
басшысы ТМД жанындағы Серіктес 
және Бақылаушы мәртебесінің 
бекітілуін бүгінгі отырыстың айту-
лы оқиғасы ретінде атап өтіп, бұл 
шешім Ұйымның кемеліне келгенін 
және оны дамытудың жаңа кезеңі-
не қадам басқанын көрсететініне 
назар аударды.

Қазақстан Президенті геосаяси қайшылықтар-
дың шиеленісе түскенін атап өтіп, әлем 
экономикасында тұрақсыздық күшейгенін 
айтты. «Қазақстан жаһандық сауда-саттық пен 
мемлекеттердің әл-ауқатына кері әсер ететін 
экономикалық санкцияларды қолдануға түбе-
гейлі қарсы» деді Мемлекет басшысы. Бұдан 
бөлек, Президент Таяу Шығыстағы қазіргі 
ахуалға қатысты пікір білдірді. «Қазақстан 
халықаралық өзекті проблемаларды шешу 
үшін лаңкестік әдістерді қолдануға мүлдем 
қарсы. Ондаған жыл бойы шешімін таппай 
келе жатқан міндеттерді жүзеге асыру үшін 
бейбіт азаматтарға зорлық-зомбылық көрсетіп, 
террорлық акциялар жасауға болмайды. Бұл – 
еш ақтауға келмейтін әрекет» деді Президент.

(Соңы 2-бетте)

ЛАҢКЕСТІК – 
АҚТАУҒА 

КЕЛМЕЙТІН 
ӘРЕКЕТ

ҮЗДІК 
СТУДЕНТ 

Білімді жастардың 
бірі, болашақ  

дәрігер Темірхан  
Баяхметов соңғы 

үш жыл қатарынан 
«ТМД-ның үздік  

студенті» жүлдесіне 
ие болды. 

Қазақ өнер университетінің  
«Шабыт» сарайы алдын-
дағы алаңда Солтүстік Қазақ
стан және Шығыс Қазақстан 
облыстарының ауыл ша-
руашылығы тауар өндіру
шілерінің жәрмеңкесі өтеді. 
Тауар өндірушілер ет пен 
балық, жарма мен 
сүт, көкөніс пен 
жемістің түртүрін 
ұсынады.

ҚАЗАНДА14-15
Астана қаласының коммуникация-
лар қызметінде ЖРВИ мен тұмауға 
қарсы вакцинацияның басталғаны 
туралы айтылды.

Брифингке қалалық санитарлық- 
эпидемиологиялық бақылау депар-
таменті, Қоғамдық денсаулық сақтау 
басқармасының мамандары тұмау 
туралы ақпарат берді.

Қалада ЖРВИ мен тұмаудың эпиде-
миологиялық маусымы 23 қыркүйектен 
басталды. Бүгінгі таңда елорда тұрғын-
дары арасында 12876 ЖРВИ жағдайы 
тіркелді. Өткен жылдың сәйкес кезеңінде 
7641 жағдай болған еді. 

Тұмаудың маусымдық иммунопро-
филактикасын эпидемиялық маусым 
басталғанға дейін 2-3 аптадан кешіктір-
мей вакцина салдыру маңызды. Вакцина 
қыркүйек-қазан айында салынуы керек.

ТҰМАУДЫҢ  
АЛДЫН АЛЫҢЫЗ
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ҚР Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің сотқа дейінгі 
тергеу қызметінің басшысы Қанат 
Сүлей менов 2022 жылдан бері заңсыз 
пайда ланып кеткен 856 миллиард 
теңге мемлекетке қайтарылғанын 
мәлім етті.
Бұл сомаға шетелден қайтарылған ақша 

ғана емес, жылжымайтын мүлік те кіреді.
«Сыбайлас жемқорлыққа қарсы қызмет 

2022 жылдан бастап бүгінгі күнге дейін 856 
миллиард теңгені қайтарды. Мәселен, сот 
үкімі шыққан ӨКМ ісі бойынша 180 милли-
ард теңге қайтарылды. Ақшаның бір бөлігі 
жеңілдетілген автокөлік несиесіне жұмсалды. 
Қайтарылған қаражаттың бәрі әлеуметтік қа-
жеттіліктерге жұмсалады. Жыл соңына дейін 
әлі 180 миллиард теңгенің қайтарылатыны 
жоспарланып отыр. Оның құрамына ақша, 
мүлік, шетелдегі қымбат көліктер кіреді» 
деді Қ.Сүлейменов.

ҚАРЖЫ
ҚАЙТАРЫЛДЫ
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Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев дәстүрлі Digital Bridge халықаралық технологи-
ялық форумы аясында ұйымдастырылған роботты техника, Social Tech, Creative Economy, 
AI, FinTech, Industry 4.0, GovTech тақырыптық көрме аймақтарын, сондай-ақ Kaspi.kz, Қаржы 
нарығын реттеу және дамыту агенттігі, Astana Hub, Freedom Bank, MyCar және тағы да басқа 
ұйымдардың көрме стендтерін аралап көрді.

КӨРМЕНІ АРАЛАП, 
ЖОБАЛАРМЕН ТАНЫСТЫ

оботты техника аймағын
да Мемлекет басшысы 
көптеген жарыстарда 
жеңімпаз атанған роботты 
техникадан Қазақстан 

құрамасының мүшелерімен әңгімелесті 
және Ustem Foundation, Alem School, 
MakerSpace жобаларымен танысты. 
Цифрлық даму, инновация және аэроға
рыш өнеркәсібі министрі Бағдат Мусин 
Президентке жекелеген екінші деңгейлі 
банктер мен компаниялар өздерінің 
платформалары арқылы азаматтардың 
мемлекеттік қызметтерге қол жеткізуіне 
мүмкіндік жасап отырғанын баяндады.

Мемлекет басшысына денсаулық 
сақтау саласын цифрландыру жұмыс
тары, соның ішінде Денсаулық сақтау 
министрлігінің «QR арқылы дәрігердің 
қабылдауына жазылуды растау» (eGov 
mobile қосымшасындағы еДенсаулық) 
жобасы таныстырылды.

Сонымен қатар Президентке Astana 
Hub жобалары, Google for Startups, 
Draper University, Tech Orda, Silkroad 
innovation hub, өңірлік IT Hub бағдар
ламаларының жүзеге асырылу барысы 
жөнінде мәлімет берілді. «Ұлттық ақпа
раттық технологиялар» АҚ жасанды 
интеллект негізінде кеңес беріп, мем
лекеттік қызмет түрлерін көрсететін 
«AiGov» чатботы жобасын көрсетті.

Мұнан соң ҚасымЖомарт Тоқаевқа 
«QazaqGaz» ұлттық компаниясының 
цифрлық шешімдері және «ҚазМұнайГаз» 
АҚтың көлік қауіпсіздігін қамтамасыз 
етуге, сондайақ көлік пен арнайы 
техника жұмысына ашық мониторинг 
жүргізуге арналған «Сапарларды басқа
ру» жобасы туралы айтылды. Мемлекет 
басшысы көрмеге қатысушыларға өз
дерінің цифрлық жобаларын табысты 
жүзеге асыруына тілектестік білдірді. 
Президент еліміздегі цифрландыру үрдісі 
тек бір саланы ғана жетілдіруге емес, 
сонымен қатар жалпы экономикамыз 
бен қоғам өмірінде елеулі өзгерістер 
жасауға бағытталғанын атап өтті.

***
Мемлекет басшысы Draper Fisher 

Jurvetson компаниясының тең құрыл

тайшысы және Дрейпер Универси
тетінің негізін қалаушы Тим Дрей
пермен кездесті. Президент Digital 
Bridge халықаралық форумына 
белсенді қатысқаны және мазмұн
ды баяндама жасағаны үшін Тим 
Дрейперге алғыс айтты. Мемлекет 
басшысы танымал Meet the Drapers  
реалитишоуының бір эпизодын 
Қазақстанда түсіру туралы баста
маны құптады. Кездесу барысында 
венчурлық капитал мен стартаптар 
индустриясын дамыту мәселелері, 

сондайақ алдағы жоспарлар мен 
ынтымақтастықтың перспективті 
бағыттары талқыланды.

Тим Дрейпер өз компаниясының 
венчурлық капиталды дамытуда бай 
тәжірибесі бар екенін атап өтті. Сон
дайақ Draper Fisher Jurvetson ком
паниясы Орталық Азия өңіріне, атап 
айтқанда, Қазақстан нарығына зор 
қызығушылық танытып отырғанын 
жеткізді. ҚасымЖомарт Тоқаев вен
чурлық капитал нарығын құру үшін 
Қазақстанда берік институционалдық, 

құқықтық және қаржылық негіз қаланып 
жатқанына назар аударды. Еліміз Draper 
Fisher Jurvetson секілді халықаралық 
венчурлық қорлардың Қазақстан на
рығына келуіне кең жол ашады.

***
ҚасымЖомарт Тоқаев Digital Bridge 

халықаралық форумы аясында TikTok 
компаниясының бас директоры Шоу 
Чумен кездесу өткізді. Президент 
елімізде TikTok платформасының таны
малдылығы артып келе жатқанын атап 

Дайындаған Төлен ТІЛЕУБАЙ 

Сонымен қатар ҚасымЖо
март Тоқаев Қазақстанның 
халықаралық қатынастарда 
әділдік қағидатын орнатуды, 
халықаралық қоғамдастықтың 
барлық мүшесінің заңды және 
егемендік құқығын ескере оты
рып, оны демократияландыруды 
жақтайтынын жеткізді. Мемле
кет басшысы БҰҰ Қауіпсіздік 
Кеңесіндегі қазіргі тоқырау 
жағдайында әмбебап ұйымның 
өкілдік аясы анағұрлым кең 
органы саналатын БҰҰ Бас 
Ассамблеясының рөлін күшей
туге мүмкіндік бар әрі қажет 
деп есептейді. «Бұл ретте БҰҰ 
Қауіпсіздік Кеңесін реформалау 
ісінде асығыстық танытуға 
болмайды. Біздің ойымызша, 
бұл маңызды органға әлемнің 
барлық аймағының елдері, со
ның ішінде жаһандық Оңтүстік 
мемлекеттері мүше болуға тиіс. 
Шын мәнінде, бұл ұстанымды 
осы жиынға қатысып отырған 
мемлекеттер басшыларының 
барлығы құптайтыны  қуантады» 
деді Президент.

ҚасымЖомарт Тоқаев туын
дайтын сынқатерлерді еңсеруге, 
табысты ынтымақтастықты 
нығайту үшін жаңа салаларды 
іздеуге бағытталған ТМД фор
матындағы белсенді ықпалдас
тықты жалғастыруға шақырды. 
«Тығыз саудаэкономикалық 
байланыстарды дамыту негіз
гі міндет болып қала береді. 
Достастыққа мүше елдердің 
нарықтары біз үшін қашанда 
басымдыққа ие. Өткен жыл
дың қорытындысы бойынша 
Қазақстанның сыртқы сауда 
айналымының төрттен бірінен 
астамы ТМД мемлекеттерімен 
жасалды. Бұл оң динамика биыл 
да сақталып отыр. Қазақстан
ның сауда айналымы 7 айда 4,4 
пайызға өсіп, 20,6 миллиард 

ЛАҢКЕСТІК – АҚТАУҒА КЕЛМЕЙТІН ӘРЕКЕТ

долларды құрады. Біз сауда бай
ланыстарын одан әрі нығайту 
үшін қолда бар мүмкіндіктерді 
толық пайдалануымыз қажет» 
деді ҚасымЖомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысының 
пікірінше, сауда кедергілерін 
жоюға, қолайлы тарифтік жағдай 
жасауға, әкімшілік рәсімдерді 
жеңілдетуге баса мән беру қа
жет. Сонымен қатар Президент 
Достастық кеңістігіндегі көлік 
дәліздерін дамыту маңызды 
екеніне назар аударды. 

«Біз өзіміздің бірегей гео
графиялық артықшылығымыз
ды пайдаланып, жаһандық 
нарықтарды ұштастыруымыз 
керек. Осылайша, аймағымыз ды 
ірі көліклогистикалық хабқа 
айналдырамыз. Әлемде жаңа 
экономикалық география қа
лыптасып, сауда ағындары ұлғая 
түскен қазіргі жағдайда бұл 
бағыт стратегиялық маңызға ие 
болады. Бүгінде Еуропа мен Азия 
арасындағы құрлықтықтран
зиттік тасымалдың 80 пайызы 
Қазақстан арқылы өтеді. Біз 
Транскаспий көлік бағытын, 

«Солтүстік – Оңтүстік» дәлізін 
одан әрі дамытуға, сондайақ 
«Қазақстан – Түрікменстан – 
Иран» теміржолының мүмкіндік
терін толыққанды пайдалануға 
айрықша мән береміз. Қазақстан 
«Достық – Мойынты», «Бақты – 
Аягөз», «Дарбаза – Мақтаарал» 
теміржол жобаларын тезірек 
іске асыруды көздейді» деді 
ҚасымЖомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы ел
деріміздің транзиттік әлеуетін 
нығайту үшін қазіргі қолда
ныстағы инфрақұрылымды 
жаңғыртып, әкімшілік рәсімдерді 
қысқарту және интеграцияланған 
логистикалық, соның ішінде 
цифрлық шешімдерді енгізу 
шараларының маңызды екеніне 
арнайы тоқталды. Президент 
ТМДға мүше мемлекеттердің 
аумағы арқылы өтетін күре 
жолдарды өзара ұштастыру 
тұжырымдамасын әзірлеуді ұсын
ды. Оның пікірінше, бұл құжат 
Еуразия кеңістігіндегі Достастық 
елдерінің мүдделерін ескеретін 
жаңа транзиттіклогистикалық 
кодқа айналады. ҚасымЖомарт 

Тоқаев азықтүлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мәселесін келесі 
басымдық ретінде атап өтті. 

«Анағұрлым өнімді әрі 
экологиялық таза ауыл шару
ашылығын дамыту үшін өзара 
ықпалдастықты күшейткеніміз 
жөн. Озық тәжірибемен бөлісіп, 
өндіріс пен өткізілетін өнім 
арасындағы тізбекті жолға қою, 
сондайақ фитосанитарлық және 
ветеринарлық талаптарды оңтай
ландыру үшін қолайлы жағдай 
жасау қажет» деді Президент.

Мемлекет басшысының ай
туынша, климаттың жаһандық 
деңгейде өзгеруі елдеріміздің 
орнықты дамуына айтарлықтай 
қауіп төндіреді. «ТМДға мүше 
бірқатар мемлекеттің аумағында 
қазіргі экологиялық ахуал на
шарлап, шөлге айналу және су 
қорының сарқылу жағдайында 
бұл проблеманы елеусіз қалды
руға болмайды. БҰҰ бағалауына 
сәйкес 2050 жылға қарай кли
маттағы өзгеріс салдарынан 
бес миллиардтан астам адам су 
тапшылығына ұшырауы мүмкін. 
Қазірдің өзінде Орталық Азия 

елдері Жер шарындағы орташа 
температураның көтерілуіне 
байланысты күрделі пробле
маларға тап болып отыр» деді 
ҚасымЖомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент 
еліміздің аталған саладағы 
маңызды жобалары туралы 
мәлімет берді. Мемлекет бас
шысы күшжігер жұмылдырмай, 
Еуразия кеңістігіндегі экология
лық катаклизмдердің салдарын 
еңсеру мүмкін емес екенін атап 
өтті. Сондайақ ТМД аясында 
осы бағыттағы конструктивті 
қарымқатынасты нығайту аса 
маңызды деп санайды. Бұдан 
бөлек, мәденигуманитарлық 
ынтымақтастық мәселесіне 
айрықша мән берілді. Қасым 
Жомарт Тоқаев ТМДға мүше 
елдер арасындағы көпжақты 
ықпалдастықта орыс тілі ерекше 
рөл атқаратынына тоқталды.

– Биыл ТМДда «Орыс тілі 
жылы» деп жариялануының 
символдық мәні бар. Сонымен 
қатар біз бүгін Орыс тіліне қа
тысты халықаралық ұйым құру 
туралы Шарт пен Жарғыға қол 

(Соңы. Басы 1-бетте)

өтті. Қазір оған 10 миллионнан астам 
қазақстандық тіркелген. Бейнеконтент 
жасауға және қарауға арналған әлемге 
танымал сервис алғашқылардың бірі 
болып қосымша интерфейсін қазақ 
тіліне аударды. Сондайақ кибербул
лингтің алдын алу мәселелері бойынша 
уәкілін тағайындады.

Өз кезегінде Шоу Чу Astana Hub 
халықаралық технопаркімен бірлесіп, 
TikTok StartUp Academy жобасын – 
қазақстандық стартаптарға арналған 
эксклюзивті білім беру бағдарлама
сын жүзеге асырып жатқаны туралы 
баяндады. Бұдан бөлек, серіктестік 
аясында TikTok Startup Valley бай
қауы өткізілді. Нәтижесінде 200ден 
астам стартап өз өнімдерін TikTok 
арқылы жарнамалау әдістерін үйрету 
курсынан өтті. Кездесу барысында 
креативті индустрия саласындағы 
ынтымақтастық, жасанды интеллект 
бойынша зерттеу жүргізу, электронды 
сауданы дамыту, сондайақ TikTok 
платформасы арқылы Қазақстанның 
мәдениеті мен туристік мүмкіндік
терін жаһандық деңгейде насихаттау 
мәселелері қарастырылды.

Мемлекет басшысы SpaceX компа
ниясының Starlink мәселелері жөніндегі 
вицепрезиденті Лорен Дрейермен 
кездесті. ҚасымЖомарт Тоқаев Лорен 
Дрейермен кездесуде SpaceX ғарыш 
телекоммуникациясы саласындағы 
әлемдік көшбасшы компаниялардың 
бірі екенін атап өтті. Президенттің 
айтуынша,  SpaceX компаниясының 
әзірлемелері жоғары технологиялардың 
дамуын ынталандыру үшін сұранысқа 
ие стратегиялық құралға айналды. Қа
зақстан SpaceX корпорациясын өзара 
тиімді ынтымақтастық орнату үшін 
сенімді серіктес ретінде қарастырады. 
Өз кезегінде Лорен Дрейер StarLink 
компаниясының Қазақстандағы қыз
метін кеңейту жөніндегі жоспары, атап 
айтқанда, еліміздің шалғай ауылдарын 
спутниктік интернетпен қамтамасыз 
ету жобасы туралы айтты.

Р

қою жөнінде тарихи шешім қа
былдаймыз. Бұл ұйым дербес 
халықаралық құрылымға айна
лады, құқық субъектісі ретінде 
танылады. Жаңа ұйым барлық 
ел үшін ашық болады. Әрине, 
бұл – жаһандық гуманитарлық 
ынтымақтастық тұрғысынан өте 
өзекті. ТМД кеңістігінде және одан 
әлдеқайда кеңірек халықаралық 
ауқымда орыс тілін насихаттау 
үшін қабылданып жатқан шаралар 
елдеріміздің ұлттық бірегейлігін 
нығайту үрдісіне кері әсер етпейді. 
Қазақстан қазақ тілінің мемле
кеттік тіл мәртебесін күшейту 
саясатын жалғастыра береді, – 
деді Мемлекет басшысы.

Президент Достастық 
елдерінің волонтерлер бір
лестіктерінің күшжігерін жұ
мылдыру маңызды екеніне 
назар аударды. «2024 жылды 
ТМДда Волонтерлік қозғалыс 
жылы деп жариялау бастама
сын құптаймыз. Қазақстан 
2020 жылды Волонтер жылы 
ретінде атап өтті. Еріктілердің 
ізгі амалдары қоғамымызда 
тілеулестік, мейірімділік және 
жанашырлық қасиеттерінің 
терең тамыр жаюына елеулі 
үлес қосады. Мұндай адамгер
шілік талпыныстарға жан
жақты қолдау көрсету маңызды» 
деді ҚасымЖомарт Тоқаев. 
Президент Достастық елдері 
еріктілерінің жыл сайынғы 
форумын өткізуді және оған 
ТМДның тұрақты алаңы мәрте
бесін беруді ұсынды. Мемлекет 
басшысы сөзінің соңында 2024 
жылы Ресей Федерациясының 
ТМДға төрағалық етуі және 
кезекті саммитті келесі жылы 
күзде Мәскеуде өткізу туралы 
шешімді қолдады. Сондайақ 
Өзбекстан Президенті Шавкат 
Мирзиёевті ТМДның Құрмет 
белгісімен марапаттау туралы 
Қырғызстанның бастамасын 
құптады.
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ЖАСАНДЫ ИНТЕЛЛЕКТ 
ӨМІРДІҢ АҚИҚАТЫНА 
АЙНАЛДЫ

Мемлекет басшысы Астанада өткен Digital Bridge 2023 халықаралық форумына қатысты. 
Қазақстан Президенті бұл форумның кейінгі бес жылда IT индустриясының соңғы үрдістері 
мен даму перспективаларын талқылауға арналған Орталық Азиядағы ең ірі алаңға айналға-
нын атап өтті. Биыл Digital Bridge форумына 20 мыңнан астам адам жиналды. Оның ішінде 
300-ден астам IT компанияның өкілдері және 30 елден келген делегация бар. Әдеттегідей 
Форумға қызығушылық жоғары. Бұл Қазақстанның Еуразия кеңістігінде жетекші әрі маңыз-
ды цифрлық және қаржылық технология хабы екенін тағы да нақтылай түседі. Мемлекет 
басшысының айтуынша, бүгінгі шараның тақырыбы – өте өзекті.

«Жасанды интеллект б�дан былай 
�ылыми фантастика емес, �мірді� 
а
и
атына айналды. Жа�а д	уірді� 
бастал�анына ку	 болып отырмыз. 
Кезінде электр жары�ы мен интер-
нетті ойлап табу тіршілігімізді 
алай 
т�бегейлі �згертсе, жасанды интел-
лекті технологиясыны� ы
палы да 
д	л сондай орасан зор. Ол адамзат-
ты� т�рмыс-салтын м�лдем бас
а 
арна�а б�рып, ж�мыс процестерін 
автоматтандырады ж	не ау
ымды 
экономикалы
 
�ндылы
 
алыптас-
тыра алады. Кейбір сарапшыларды� 
ба�алауынша, жасанды интеллектіні� 
жаанды
 экономика�а 
осатын 
елеулі �лесі – д�ниеж�зілік ЖІ�-ні� 
т�рттен бір б�лігіне парапар. Атал�ан 
технологияны� ке� 
олданыс
а ие 
болуы �аза
станны� 
ар
ынды да-
муында ма�ызды р�л ат
ара алады» 
деді �асым-Жомарт То
аев.

Президентті� пікірінше, 
ыс
а 
мерзім ішінде жасанды интеллектіні 
дамыту �шін барлы
 жа�дайды жасау 

ажет. Мемлекет басшысы форум 

атысушыларына б�л ба�ытта�ы 
ж�мысты� негізгі басымды
тарын 
атап �тті.

«Жасанды интеллектіні 
олдану 
аясын ж	не оны дамытуды� міндет-
тері мен 
�ралдарын ай
ындайтын 
стратегиялы
 
�жат 
абылдау керек. 
Б�л – халы
аралы
 озы
 т	жірибе. 
М�ндай 
адам елімізді технологиялы
 
т�р�ыда дамытуды� орны
ты ба�ы-
тын ай
ындау�а м�мкіндік береді. 
Е� алдымен, жасанды интеллект 
технологиясын экономикамызды� 
м�най-газ секторы, энергетика, ауыл 
шаруашылы�ы, к�лік ж	не логистика 
секілді ма�ызды салаларына енгізуге 
м	н беруіміз 
ажет деп санаймын. 
Жасанды интеллект 
алаларымыз-
ды �мір с�руге ж	не ж�мыс істеуге 

олайлы 	рі толы

анды а
ылды 

ала�а (smart city) айналдыру про-
цесін айтарлы
тай д	режеде о�тай-
ландыра алады. Мемлекеттік 
ызмет 
к�рсету кезінде жасанды интеллект 
м�мкіндіктерін ке�інен пайдалану-
ды� да ма�ызы зор. Б�л орайда біз 
елеулі н	тижеге 
ол жеткіздік. Атап 
айт
анда, азаматтарды� 	леуметтік 
	л-ау
атыны� де�гейін аны
тау�а 
ж	не олар�а проактивті мемлекеттік 

олдау к�рсетуге м�мкіндік беретін 
«Отбасыны� цифрлы
 картасы» іске 

осылды. М�ндай �німді «Б	йтерек» 
холдингі базасында бизнес �шін 
де енгізу керек. Мені� тапсырмам 
бойынша б�л ба�ытта ау
ымды циф-
рлы
 трансформациялау ж�мыстары 
басталып кетті» деді �асым-Жомарт 
То
аев.

Мемлекет басшысы жасанды ин-
теллектіні нормативтік т�р�ыда 
реттеу 
ажеттігін екінші басымды
 
ретінде атады. Оны� айтуынша, 
б�гінде 120-дан астам ел б�л м	се-
лені шешу �шін 	рт�рлі за�намалы
 
акті 
абылда�ан. «Біз озы
 	лемдік 
т	жірибеге сай келетін, нары
ты� 

ажеттілігі мен азаматтарды� м�д-
десін ескеретін, 
�
ы
ты
 т�р�ыдан 
реттейтін заманауи база 	зірлеу 
ісін жеделдетуіміз керек. ��
ы
ты
 
шарттар халы
аралы
 компания-
ларды� бізді� нары

а келуін ынта-
ландыруы 
ажет. Ол �шін м�дделер 
тепе-те�дігін са
тап, ашы
 ж	не 	діл 
«ойын ережелерін» 
алыптастыр�ан 
ж�н. Жалпы, жасанды интеллект 

�ралдарын адамдарды� к�нделікті 
�міріне кіріктіру о�ай міндет емес. 
Б�л ретте оларды� 
�
ы
тары мен 
бостанды
тары б�зылмауы тиіс. 
Форум�а 
атысушылар осы саланы 
реттейтін негізгі 
�жаттарды, соны� 
ішінде Цифрлы
 кодекс жобасын 
	зірлеуге �лес 
оса алады деп �міт-
тенемін» деді Президент.

Сонымен 
атар �асым-Жомарт 
То
аев цифрлы
 инфра
�рылымды 
д	йекті т�рде дамыту ма�ызды екеніне 
назар аударды. Мемлекет басшысы 
озы
 IT-инфра
�рылым цифрлы
 
индустрияда�ы келешек прогреске, 
атап айт
анда, жасанды интеллектіні� 
дамуына негіз 
алайды деп санайды. 
«Инфра
�рылымды дамыт
ан кезде 
IT-�нім 	зірлеушілерді� 
ажеттілігі 
	рдайым алдын ала ескерілуге тиіс. Е� 
алдымен, біз есептеуіш орталы
тарды� 

уатын арттыруымыз 
ажет. �кіметке 
екі жыл ішінде жасанды интеллектіге 
мамандан�ан дата-орталы
тарды� 

�рылысын ж�ргізуді тапсырамын. 
Б�л іске Amazon, Google, Mastercard 
ж	не Citigroup сия
ты 	лемге таны-

мал компанияларды тарту�а болады. 
Жа
ында Нью-Йорк 
аласына жаса�ан 
сапарымда атал�ан компанияларды� 
басшыларымен кездестім. Тиісті 
уа�даласты
тар�а 
ол жеткіздік» 
деді Мемлекет басшысы.

�аза
стан Президенті жасанды 
интеллектіге арнал�ан деректер 
экож�йесін дамыту�а ша
ырды. 
Жасанды интеллектіні� «
орегі», 

оз�аушы к�ші – �лкен деректер 

оры. «�аза
станда осы салада т�рлі 
шешімдер ж�зеге асырылды. Алайда 
мемлекеттік органдарда жина
тал�ан 
�шы-
иырсыз деректер 
орына 

олжетімділік шектеулі болуына 
байланысты оны� 	леуеті 	лі толы
 
пайдаланылмай отыр. Б�л жерде а
па-
ратты� «ашы
ты
 презумпциясын» 
басшылы

а алу керек. Smart Data 
Ukimet ар
ылы анонимді деректер-
ге еркін 
ол жеткізуді 
амтамасыз 
ету 
ажет. Мен б�л жерде барлы
 
а
паратты� анонимді бол�аны 	рі 
сенімді 
ор�ал�аны ж�н екенін айтып 
отырмын. Жеке деректерді� таралып 
кетуіне 
атысты барлы
 
ауіпті жою 
керек. Сонымен 
атар келесі жылы 

�лтты
 жасанды интеллект платфор-
масын іске 
ос
ан д�рыс. Б�л бастама 
мемлекет пен ірі бизнес деректерін 
біріктіріп, оларды� �зектілігі мен 

олжетімдігін 
амтамасыз етуге тиіс. 
Б�л шараларды� б	рі жасанды ин-
теллект элементтерін пайдаланатын 
стартаптарымызды� �аза
станда ж	не 
	лемде с�раныс
а ие, м�лде жа�а IT 
шешімдер жасауына м�мкіндік береді» 
деді �асым-Жомарт То
аев.

Мемлекет басшысы �лтты
 ста-
тистика бюросын на�ыз цифрлы
 
ведомство�а айналдыратын ма�ыз-
ды реформаны ж�зеге асыру керек 
екенін айтты. «Статистикалы
 ж	не 
бас
а да деректерді ретке келтіру 
�шін кешенді шаралар 
абылдау 

ажет. Оны� ішінде бас
ару саяса-
тын 	зірлеу, деректерді� ма
сатты 
архитектурасын аны
тау м	селесін 
назардан тыс 
алдырма�ан ж�н. Б�л 
мемлекетті� тиімді шешімдер 
абыл-
дауыны� негізгі шарты болады» деді 
�аза
стан Президенті.

Сонымен 
атар 5G желісін ке� 
к�лемде енгізу инновацияны� дамуы-
на ты� серпін береді. «2027 жыл�а 

болады. Сонды
тан 
ызметкерлерді 
жа�а да�дылар�а мектептен бастап 
баулу 
ажет. Мемлекет басшысы 
білікті �стаз тапшылы�ын шешу 
ма
сатында �кіметке мектеп о
ушы-
лары мен студенттер �шін онлайн 
платформаны пилотты
 режимде 
іске 
осуды тапсырды. Сол ар
ылы 
олар ба�дарлама жасауды �йренеді.

«Сонымен бірге университеттерде 
п	ндерді о
ытуды� мазм�ны мен 
	дісін айтарлы
тай жа�арту 
ажет. 
Болаша
 м��алімдер, д	рігерлер, 
агрономдар, за�герлер ж	не салалы
 
мамандар жасанды интеллект бой-
ынша базалы
 білімді міндетті т�рде 
ме�геруі керек. Назарбаев Универ-
ситеті жанында�ы А
ылды ж�йелер 
ж	не жасанды интеллект институтын 
толы

анды �ылыми-зерттеу инсти-
тутына айналдыру та�ы бір ма�ызды 

адам болма
. Ол �здік мамандар мен 
сарапшыларды� орталы�ына айналып, 
бірт�тас экож�йе 
алыптастыруы 
керек. Институт 
�рамына IT индус-
триясыны� 	лемдік ж	не отанды
 
к�шбасшыларымен ты�ыз байланыс-
та ж�мыс істейтін �ылыми-зерттеу 

дейін барлы
 облыс орталы
тарын 
�ялы байланысты� жа�а буынымен 

амту міндеті б��ан дейін ж�ктелген 
болатын. Алайда технологияны� 

арыштап даму жа�дайында біз де 

ар
ынды арттыруымыз керек. �кімет 
б�л ж�мысты мерзімінен б�рын, я�ни 
2025 жылды� со�ына дейін ая
тауы 

ажет. �рине, мерзімні� �згеруі к�р-
сетілетін 
ызметтерді� сапасына 	сер 
етпеуге тиіс. Б�дан б�лек, т�менгі 
орбитада�ы спутниктік ж�йелерді� 
м�мкіндіктерін пайдалана отырып, 
шал�ай аудан т�р�ындарын интернет-
пен 
амтамасыз ету ма�ызды. �кімет 
б�л м	селені жан-жа
ты пысы
тауы 
керек. �ажет бол�ан жа�дайда за�на-
ма�а �згерістер енгізуге болады» деді 
Мемлекет басшысы.

�асым-Жомарт То
аев білім беру 
ж�йесін е�бек нары�ыны� келешек-
тегі с�ранысына бейімдеу 
ажеттігін 
келесі басымды
 ретінде атап �тті. 
Президент автоматтандыру ж	не жа-
санды интеллектіні� одан 	рі дамуы 
жаанда�ы е�бек нары�ын т�бегейлі 
�згертеді деп санайды. Адам е�бегі 
трансформация�а �шырап, м�лдем 
жа�а к	сіби да�дылар�а с�раныс пайда 

ж	не т	жірибелік-конструкторлы
 
ж�мыстар орталы�ы кіреді. Осы ретте 
Институт 	зірлемелерін тиісті де�гей-
де коммерцияландыру ж	не ке�ейту 
ма�ызды» деді �асым- Жомарт То
аев.

Сонымен бірге Президент ин-
новацияны� ж	не технологиялы
 
прогресті� е� ма�ызды 
оз�аушы 
к�ші ретінде венчурлы
 капитал 
нары�ын дамыту керек екенін атап 
�тті. «Венчурлы
 капитал нары�ына 
халы
аралы
 ойыншыларды тарту-
ды� ма�ызы зор. Бізге оларды� б�л 
салада�ы 
�зыреті мен жобалар�а 
ж�ргізетін сапалы сараптамасы 
керек. «Б	йтерек» �лтты
 холдингі 
секілді отанды
 институтты
 инвес-
торлар негізгі серіктес бола алады. 
Б��ан 
оса т�рлі 
аржылы
 инсти-
туттарды�, атап айт
анда, екінші 
де�гейлі банктерді�, са
тандыру 
компанияларыны�, микро
аржы 
�йымдары мен нары
та�ы бас
а да 
ойыншыларды� венчурлы
 
ор�а 

атысуына жа�дай жасайтын тетіктер 
мен 
�ралдарды 	зірлеу 
ажет» деді 
Мемлекет басшысы.

Президентті� айтуынша, 
азір 
жасанды интеллект �те 
ар
ынды 
дамып жатыр. Соны� ар
асында 
инклюзивті ж	не т�ра
ты даму�а 
арнал�ан ты� м�мкіндіктер пайда 
болуда. Б�л салада жаанды
 б	секе 
�те жо�ары.    «�аза
стан осы �рдістен 
тыс 
алмауы керек. Б�л – заман талабы. 
Сонды
тан біз 
азір озы
 технология-
ны дамыту�а айры
ша назар аударып 
отырмыз. �азіргі міндет – еліміздегі 
ІТ-мамандарды�, сарапшыларды�, 
�алымдарды� басын 
осып, оларды� 
к�ш-жігерін тиімді пайдалану. Сондай-а
 
халы
аралы
 серіктестерді� зор м�м-
кіндіктерін елімізді� к	десіне жарату. 
Сонымен 
атар та�ы бір ма�ызды 
м	селеге назар аудар�ан ж�н. Б�гінде 
адамны� а
ыл-ойынан машина, я�ни 
технология �стем болатын заман ор-
ны�уда. Бас
аша айт
анда, жасанды 
интеллект технологиясы адамзат
а 

ауіп-
атер т�ндіруі м�мкін. М�ны� 
арты неге 	кеп со
тыратыны белгісіз. 
�алымдар арасында б��ан 
атысты 
орта
 пайым жо
. Я�ни, жасанды 
интеллект адамзат
а игілік 	келе ме, 
	лде 
�рдым�а кетіре ме деген с�ра
 
	лі де �зекті болып т�р. Сонды
тан 
осы м	селеге саналы т�рде 
арап, 
жасанды интеллектіні� дамуын жіті 
назарда �стау – аса ма�ызды міндет. 
Мысалы, кезінде атом энергетикасымен 

атар атом 
аруы пайда болды. Сол 
кезде жаанды
 
ауіпсіздікті са
тау 
�шін жа�а 
а�идаттар 
алыптасты. 
Б�л – технологиялы
 даму заманында 
�жымды
 
ауіпсіздік м	селесі ба
ы-
лауда болуы керек деген с�з» деді 
�асым-Жомарт То
аев.

Б�дан б�лек, �аза
стан Президенті 

азір елімізде саяси ж�йе т�бегейлі 
жа��ыртылып жат
анын, білім мен 
жа�а технологияны негізге алатын 
экономика 
�ру ісі бастал�анын айтты. 
«�ділетті �аза
станда 	р азаматты� 
жан-жа
ты дамуына м�мкіндік бола-
ды. Сондай-а
 халы
ты� 	л-ау
атын 
жа
сарту�а баса м	н береміз. Біз 
цифрлы
 номадтарды�, я�ни мы
ты 
ІТ-мамандарды� �аза
стан�а келіп, 
ж�мыс істеуіне барынша 
олайлы 
жа�дай жасаймыз. Инновациялы
 
к	сіпкерлікті ж	не креативті индустри-
яны дамытамыз. Жалпы, жаанды
 
технологиялы
 революция барлы
 елді� 
�ркендеуіне, адамдарды� дамы�ан ж	не 
	ділетті 	лемде �мір с�руіне септігін 
тигізуі керек. Б�гінгі жиында осы�ан 

атысты �зекті м	селелер 
аралады 
деп сенемін» деп 
орытындылады 
с�зін Мемлекет басшысы.

Сонымен 
атар форумны� пле-
нарлы
 отырысында венчурлы
 
инвестор, Draper Fisher Jurvetson 
компаниясыны� те� 
�рылтайшысы, 
Дрейпер университетіні� негізін 

алаушы Тим Дрейпер, TikTok-ты� 
бас директоры Чжоу Шоуцзы, Digital 
Nomads 
о�амдасты�ыны� негізін 

алаушы �сет �бду	лиев, ICPC 
о-
рыны� ат
арушы директоры Уильям 
Паучер, SpaceX компаниясыны� 
Starlink м	селелері ж�ніндегі ви-
це-президенті Лорен Дрейер, «Arbuz», 
«Aviata», «PINEMELON USA» ж	не 
«Ticketon» онлайн-сервистеріні� не-
гізін 
алаушы Алексей Ли с�з с�йледі. 
Жиын�а жазушы, продюсер, Barrat 
Media компаниясыны� директоры 
Джеймс Баррат модераторлы
 етті. 
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4 ЕЛОРДА ТЫНЫСЫ

«Астана-Энергия» А� 1-ЖЭО �Р Экологиялы� кодексіні	 96-бабыны	 талапта-
рына с�йкес 28.11.2023 ж. са�ат 10.00-де Астана �аласы, Отырар к�шесі 5, Астана 
�аласы Бай�о	ыр ауданы �кіміні	 аппараты, М�жіліс залы, сондай-а� Zoom конфе-
ренциясы ар�ылы (идентификатор: 832 0728 6022, �олжетімділік коды: 118976), 
«Астана-Энергия» А� 1-ЖЭО шін р��сат етілген шы�арындылар нормативтеріні	 
жобасы, �алды�тарды бас�ару ба�дарламасы, �ндірістік экологиялы� ба�ылау 
ба�дарламасы, таби�атты �ор�ау іс-шараларыны	 жоспары бойынша ашы� жиналыс 
нысанында �о�амды� ты	даулар �теді. Жобалы� ��жаттама пакетімен ecoportal.
kz порталында танысу�а болады. Барлы� ескертулер мен �сыныстар біры	�ай 
экологиялы� порталда ecoportal.kz �о�амды� ты	даулар �ткізілетін кнге дейін 3 
ж�мыс кнінен кешіктірілмейтін мерзімде �абылданады, сондай-а� эл. мекенжайы: 
uoosip@astana.kz. �осымша а�паратты электронды� пошта ар�ылы алу�а болады.

Бас�осу�а М�дениет ж�не а�парат 
министрлігі Дін істері комитетіні	 
бас�арма басшысы Ерлан Есбергенов 
ж�не �алымдар, теологтар, дінта-
нушылар �атысты. 

Діндерді зерттеу орталы�ыны	 
директоры Алмас Ерназаровты	 
с�зінше, дін саласы – �те крделі 
�рі н�зік та�ырып. Дін – бірлікті	 
ді	гегі, руханият тірегі. Сонды�тан 
�лтты біріктіруші ��ндылы� ретінде 
насихаттау ма	ызды.

�аза�стан Республикасыны	 дін 
саласында�ы 2021-2023 жылдар�а 

арнал�ан мемлекеттік саясатын 
іске асыруды	 кешенді жоспарын 
іске асыру аясында мамандарды	 
біліктілігін арттыру, сондай-а� ді-
ни-экстремистік ж�не деструктивті 
сипатта�ы трлі идеологияларды	 
таралуын болдырмауды ма�сат еткен 
семинарда �ызу пікір-талас болып, 
�атысушылар ашы� ойларын айтты.

Теологтар мен дінтанушыларды	 
діни салада�ы ж�мысыны	 ерекшелі-
гі с�з болып, оларды	 �ызметінде 
енгізіліп жат�ан жа	а �діс-т�сілдер 
тал�ыланды.

ЭНЕРГИЯ ҮНЕМДЕУГЕ 
ҮНДЕЙДІ

Астанада тұрақты энергетика тақырыбына арналған мурал 
ашылды. Электр энергиясын үнемді пайдалануды үндейтін 
бірегей туынды №59 мектептің қабырғасына салынды.

Астанада е	 ал�аш�ы мурал 2017 
жылы Сарыар�а ауданында�ы т�р�ын 
йді	 �абыр�асына салын�ан-ды. Содан 
бері трлі та�ырыпта �аланы	 т�р�ын 
й кешендерінде мурал салынып 
келеді. Б�л жол�ы та�ырып ерекше. 
�йткені Президент Жолдауында 
айт�андай, энергиялы� �ауіпсіздікті 
са�тау – басты �ажеттілік.

Б�л мурал – Еуропа Ода�ыны	 
энергияны немдеу мен тиімділігін 
арттыруда�ы жетістіктері, сондай-а� 

жас �рпа�ты	 жасыл энергия туралы 
хабардарлы�ын арттыру�а �ос�ан 
лесі шін мектепке берген сыйы.

– Муралда Астана мен энергия ��ымы 
ндесті. �абыр�а суретінде клімсіреп 
т�р�ан �ыз бен �л ж�не Б�йтерек ар�ылы 
болаша�та �аланы	 к�рінісі бейнеленді. 
Фонда сары ж�не к�к тстер басым, б�л 
кн панельдері мен жел турбиналары 
болаша�та энергия к�зі ж�не �мірді	 
ажырамас б�лігі болатынын білдіреді, 
– дейді мурал авторы Ж�лдыз Серікова.

ДІН – БІРЛІКТІҢ ДІҢГЕГІ 

Астана қаласы әкімдігінің қолдауымен Діндерді зерттеу 
орталығы елорданың теологтары мен дінтанушыларының 
басын қосып, семинар өткізді. 

АДАМ ӨЛТІРМЕК 
БОЛҒАНДАР ҰСТАЛДЫ

Астаналық полицейлер тапсырыспен кісі өлтірудің алдын 
алып, тапсырыс беруші мен кісі өлтіруге тапсырыс алған 
адамды ұстады.

�ылмыс�а тапсырыс беруші ж�м-
сал�ан млік шін жауапкершілік 
ал�ысы келмей, одан жалтарма� болды. 
Жедел іс-шаралар жргізу барысында 
кдіктілер Астана – К�кшетау тасжо-
лында �сталды. Тінту кезінде к�лікті	 
салонынан жауынгерлік тапанша мен 
9 мм калибрлі 5 патрон табылды, 

сонымен �атар тапсырыс берушіні	 
йінен та�ы бас�а осы�ан ��сас 34 
о�-д�рі т�ркіленді.

�стал�андар кін�сін мойындап, 
уа�ытша �стау изоляторына �амалды. 
�азір адам �лтіруге о�талу фактісі 
бойынша сот�а дейінгі тергеу амал-
дары жргізіліп жатыр.

Астана �алалы� Ішкі саясат бас�ар-
масыны	 �олдауымен «Астана �аласы 
�Е� Альянсы» ЗТБ ж�не «КАМЕДА» �Б 

БИЛІК ПЕН ҚОҒАМ – СЕРІКТЕС
Бүгінде елордада 3492 үкіметтік емес ұйым тіркелген. Оның 
мыңға жуығы белсенді жұмыс істейді. Бұл соңғы жылдары 
азаматтық қоғам институттарының белсенділігі 3 есеге 
артқандығын көрсетеді.  
Кешегі форум мемлекет-бизнес-азаматтық қоғамның қа-
тысуымен маңызды ұсыныстар мен тың ойлар айтылатын 
ауқымды интерактивті диалог алаңына айналды. Биылғы 
форум тақырыбы «Құқықтық мемлекет құру үшін билік пен 
қоғамның серіктестігі» деп аталды. 

ынша �о�амны	 барлы� секторлары 
арасында�ы сындарлы диалог�а ж�р-
демдесу, азаматты� бастамаларды, �Е�, 
бизнес-компаниялар мен халы�аралы� 
�йымдарды	 �ызметін іске асыруды	 
трлі тетіктерін енгізуді к�термелеу, 
табысты �леуметтік модельдер мен 

лары мен �леуметтік осал топтарды 
�олдау, отбасылы� ж�не т�рмысты� 
м�селелерді шешуге ба�ыттал�ан 55 
�леуметтік жоба жзеге асырылуда. 
Бгінгі та	да �алада азаматты� баста-
малар�а �олдау к�рсету ж�не �иын 
жа�дайдан шы�у�а к�мектесуді к�з-
дейтін 15-тен астам к�пфункционалды 
орталы�тар ж�мыс істейді. Астанада�ы 
�Е�-дарды	 кн сайын�ы здіксіз ж�-
мыстары мен сапалы іс-шараларыны	 
ар�асында к�птеген ма	ызды жоба-
лар с�тті жзеге асырылуда. Бгінгі 
та	да Астана жастарды	 �аласына 
айналуда, елордада 79 мы	 студент 
шо�ырлан�ан. Оларды	 �леуметтік 
бейімделуі, NEET жастарды	 де	гейін 
барынша т�мендету – бізді	 ал�а �ой�ан 
ма�саттарымызды	 бірі. Жастарды 
�олдау ма�сатында «JolTap», «Жасыл 
ел», «Jastar Jalyny», «Отбасы – ба�ыт 
мекені», «Жас сарбаз» ж�не т.б. жо-
балары жзеге асырылуда, сонымен 
�атар 35 жас�а дейінгі жастар�а 
арнал�ан же	ілдетілген т�р�ын й 
ба�дарламасы, ж�мыс істейтін жастар�а 
арнал�ан жал�а берілетін т�р�ын й 
ба�дарламасы, 2,5 пайыз же	ілдікпен 
несиелеу ба�дарламасы іске асырылып 
отыр. Алайда м�нымен то�талып 
�алмай, �лемдік т�жірибеге сйене 
отырып, жа	а жобалар бастау алуы 
�ажет, – деді Астана �аласы �кіміні	 
орынбасары Ерлан Бекм�рзаев. 

Ашылу салтанатында сонымен 
�атар «Орда» аутизмі бар балалар 
ата-аналарыны	 бірлестігі жетекшісі 
Салтанат Есма�амбетова, «Жа�сылы� 
арифметикасы NS» �� жетекшісі 
�лжан Мырзагелдиева ж�не бас�а 
да мемлекеттік органдар мен �Е� 
басшылары с�з алып, б�рын�ыдай 
емес, �азір халы� ніне ��ла� аса-
тын мемлекет �а�идатын �стан�ан 
биліктегі азаматтар саны арт�анына 
ризашылы� білдірді.       

 Форум пленарлы� б�лім мен 3 та�ы-
рыпты� блоктан т�рды. Атап айт�анда, 
«Халы� ніне ��ла� асатын мемлекет: 
серпіліс нктелері», «Т�ра�ты �Е� – 
елорданы	 �леуметтік-экономикалы� 
дамуына �ос�ан лесі» ж�не «�йелдер 
мен жастар. �лем. �ауіпсіздік» деген 
сессия отырыстарында азаматты� 
�о�амды дамытуда�ы к�птеген тйт-
кілді м�селелер к�терілді. Сондай-а� 
іс-шара барысында азаматты� сектор 
�кілдері �леуметтік м�селелерді шешу-
дегі �з т�жірибесімен б�лісті. Форум 
аясында елордалы� �ол�нершілерді	 
ж�рме	кесі �йымдастырылды. 

Десантты�-шабуылдау �скерлері 
�атарында жыл бойы темірдей т�ртіп 
пен міндетін адал ат�ар�ан азаматтар 
жа�ындарымен са�ынып �ауышты.

– �ткен жылы мы	�а жуы� азамат-
ты �скер �атарына жібергенбіз. Енді 
салтанатпен �арсы алып отырмыз. 
Ел алдында�ы азаматты� борышын 
�теу – ма	ызды міндет. Осыны тере	 
тсінетін жастар�а разымыз, – деді 
«�арулы кштерді	 ардагерлері» 

�о�амды� бірлестігіні	 �кілі Ж�ма 
Тайжанов.

2022 жылды	 кзінде �скер �атары-
на астаналы� 1040 адам ша�ырылса, 
биыл�ы жылды	 кзінде 1092 астана-
лы� �скер �атарына �осылады. Кзгі 
�скерге ша�ыру нау�аны 1 �ыркйек 
пен 30 желто�сан аралы�ында �теді. 
Биыл�ы кзде республика бойынша 
19 мы	нан аса сарбаз �скер �атарына 
ша�ырылды. �р�айсысы Шекара, �лтты� 

�лан, Мемлекеттік кзет ж�не �арулы 
кштерді	 сарбазы атанады. �онаев 
гарнизонында азаматты� міндетін 
абыроймен ат�ар�ан Алмас М�ратов:

– �скери �мір ма�ан к�п н�рсені 
йретті. Мен отбасыма б�рын�ыдан 
да ��ыпты �арай бастадым, мен �з 
Отанымды ба�алаймын ж�не сйемін, 
ерлер досты�ыны	 �адірін білемін. 
Енді парашютпен аман-есен секіре 
аламын, – дейді Алмас.

ƏСКЕРДЕН КЕЛДІ САРБАЗДАР
Қонаев қаласындағы десантшылар бөлімінде әскери борышын өтеген 30-дан астам 
астаналық үйлеріне келді. Оларды Қорғаныс министрлігінің өкілдері мен Қарулы күштер 
ардагерлері, туған-туыстары салтанатты түрде қарсы алып, мерекелік көңіл-күй сыйлады. 

Райхан 
РАХМЕТОВА 

бірлесіп �йымдастыр�ан форумны	 аза-
матты� �о�ам, мемлекеттік институттар 
мен к�сіпорындар шін  ма	ызы зор. 
Биыл�ы та�ырыбына сай елордада�ы 
�леуметтік м�селелерді шешу ж�не 
Астананы	 т�ра�ты дамуын �амтамасыз 
ету шін �о�амны	 �ртрлі секторла-
ры арасында�ы ынтыма�тасты�ты 
ны�айту�а к�	іл б�лінді.  Форумны	 
ма�саты – жергілікті �о�амдасты�тарды	 
�зекті �леуметтік м�селелерін шешуге 
ба�ыттал�ан Азаматты� �о�ам инсти-
туттары мен мемлекеттік ��рылымдар 
арасында�ы �леуметтік �ріптестікті 
ны�айту.  Сонымен �атар елорданы 
дамытуды	 ма	ызды м�селелері бой-

озы� технологияларды танымал ету 
шін жа�дай жасау, азаматтарды	 
жергілікті ж�не �лтты� де	гейде озы� 
т�жірибелермен, �иынды�тармен ж�не 
саба�тармен алмасу�а �атысуына 
ж�рдемдесу, елорда хал�ы арасында 
кіметтік емес �йымдарды	 �ызметін 
насихаттау басты назар�а алынды. 
Форум�а еліміздегі ж�не елордада�ы 
кіметтік емес �йымдар, мемлекеттік 
��рылымдар, халы�аралы� �йымдар, 
саяси партиялар мен бизнес �кілдері 
�атысты. 

– Биыл елордалы� �Е�-мен бірге 
білім беру, салауатты �мір салтын 
са�тау, жастарды, балалар бастама-
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республика мақтанышы

«ТМД-ның
ҮШ ДҮРКІН
ҮЗДІК СТУДЕНТІ» ҮЗДІК СТУДЕНТІ» 

Павлодарлы� Темірхан �азіргі тада 
Семей медицина университетінде 5- 
курста о�иды. Б�гін 14 �азанда 22 жас�а 
тол�ан Темірханны медицина�а деген 
�ызы�ушылы�ы балалы� арманымен 
�штасып жатыр. Соны ар�асында ол 
2018 жылы о�у�а т�спес б�рын «К�сібі 
бойынша �здік» �алалы� бай�ауында 
«Кіші мейіргер-массажист» аталымы 
бойынша жеімпаз атанды. Келесі 
жылы жо�ары о�у орнына «Жалпы 
медицина» маманды�ы бойынша о�у�а 
т�сіп,  зін �немі білімін жетілдіруден 
танбайтын, ізденімпаз ш�кірт ретінде 
�ана к рсетті. Университет  міріндегі 
�о�амды� ж�мыстар�а белсене арала-
сатын кейіпкеріміз SCOPH комитеті 
басшылы�ымен  ткен «�мір со�ысы» 
іс-шарасына, «Рухани жа�ыру» рес-
публикалы� зияткерлік бай�ауына 
�атыс�ан. �здіксіз �мтылысыны ж�не 
к�сіби біліктілігін кеейтуге деген 
талпынысыны ар�асында 2020 жылы 
Johns Hopkins University о�у орныны 
психология бойынша онлайн-курсына 
�атысып, «Coursera» халы�аралы� 
білім платформасында�ы Novosibirsk 
State University текті бас�ару ж ніндегі 
�ыс�а курсты о�ып т�мамдады. О�у 
орнында�ы Жалпы білім беру т�ртібі 
кафедрасында�ы «Медицинада�ы ІТ» 
�ылым студенттік �йірмесіні м�шесі. 

�ылым�а �уестігін пандемия 
бастал�ан жылы 2-курста о�ып ж�р-
генде университетте  ткен «Студент 
ж�не �ылым. �о�амды� денсаулы� 
са�тау, �леуметтік-гуманитарлы� 
�ылым ж�не цифрлы� медицина» 
атты жыл сайын�ы конференцияда 
танытып, «Медицина нысандарыны 
компьютерлік 3-D-визуализациясы» 
та�ырыбында жаса�ан баяндамасы 
�шін бірінші орын алды. 2021 жылы 
халы�аралы� «Студенттік �ылым 
ж�не денсаулы�» �ылыми-т�жірибелік 
конференциясына �атысып, ІІ д�ре-
желі диплом�а ие болды. Сол жылы 
Халы�аралы� Студенттік �ылыми �о�ам 
ж�мыстары шеберінде «Medical Soft 
Skills» IV Б�кілресейлік чемпионатына 
�атысып, 3-орын алады. �ылым к�ніне 
арнал�ан №64 �ылыми-т�жірибелік 
конференцияда «Excel визуализа-
циясы к мегімен ауру тарихы к р-
сеткіштерін талдау» та�ырыбында 
баяндама жаса�аны �шін ІІІ д�режелі 
дипломмен марапатталды. 2022 жылы 
Екатеринбургтегі Орал мемлекеттік 
медициналы� университеті базасында 

Райхан 
РАХМЕТОВА 

Тәуелсіздік ұрпақтарының арасында білім-білігі, талант-тала-
бымен тек жерлестерін ғана емес, шетелдіктерді де таңқал-
дырып, мойындатып жүрген жастар көп. Олар қоғамның 
түрлі саласында үлкен жетістіктерге жетіп, туған елінің даңқын 
шығаруда. Сондай білімді жастардың бірі, болашақ дәрігер 
Темірхан Баяхметов соңғы үш жыл қатарынан «ТМД-ның 
үздік студенті» жүлдесіне ие болды. Оның ғылым саласындағы 
жетістіктері халықаралық деңгейдегі конференциялар мен 
медициналық чемпионаттарда алған дипломдарынан, тиімді 
ғылыми жобаларынан жинақталған. 

 ткен «Заманауи медицина �ылымы 
мен денсаулы� са�тау саласыны 
 зекті м�селелері» конференциясы-
на �атысып, І д�режелі диплом иесі 
атанады. Былтыр сондай-а� «Адам 
ж�не Д�рі-�аза�стан» XV халы�ара-
лы� конгресінен де �алмады. �ткен 
жылда�ы �лкен жетістігі – Павлодар 
облысты� «Т�уелсіздік �рпа�тары» 
ж�лдесіні «Білім ж�не �ылым» ата-
лымы бойынша лауреаты атануы. 

– Б�л ж�лдені ж�ректі 3D моделі 
жобасын жаса�аным �шін алдым. 
Ж�ректі 3DMAX �лгісін шетелде 
 ткен конференцияда таныстырдым. 
Болаша�та кардиохирург боламын деп, 
�шінші курста осы ба�ытты тададым. 
Білікті медицина маманына айнала 
отырып, ту�ан елімні  медицинасын 
дамыту�а, халы�ты денсаулы�ын 
жа�сарту�а  з �лесімді �ос�ым келеді, 
– дейді Темірхан. 

Биыл к ктемде №65 «�ылым ж�не 
денсаулы�» �ылыми-т�жірибелік 
конференциясында 2-орын ж�лдесін 
иеленген ол мамыр айында �збекстан-
ны Б�хара медицина университеті 
 ткізген халы�аралы� конферен-
цияда 1-орын алады. Студенттер 
алмасу ба�дарламасы бойынша биыл 

Биыл көктемде №65 
«Ғылым және денсау-
лық» ғылыми-тәжіри-
белік конферен-
циясында 2-орын 
жүлдесін иеленген 
ол мамыр айында 
Өзбекстанның Бұха-
ра медицина уни-
верситеті өткізген 
халықаралық кон-
ференцияда 1-орын 
алады. Студенттер 
алмасу бағдарлама-
сы бойынша биыл 
ақпан-маусым ай-
ларында Ресейдегі 
Рязанов мемлекеттік 
университетінде оқу-
дан өтеді

а�пан-маусым айларында Ресейдегі 
Рязанов мемлекеттік университетінде 
о�удан  теді.         

�ылым мен білімнен б лек бала 
кезден  нерге, спорт�а, тарих�а да 
жа�ын бол�ан Темірхан мектепте 
география, тарих ж�не �дебиеттен �а-
лалы�, облысты� ж�не республикалы� 
олимпиадаларда ж�лделі орындарды 
ал�ан. 10 жасынан бастап самбо мен 
�аза� к�ресінен �йірмеге �атысып, 
турнирлерден ж�лделі оралыпты. 
Жан-жа�ты жігіт спидкубингпен де 
айналысады,  ле шы�аратын да 
 нері бар. Оны табыс �оржынында 
республикалы� «�неге» бай�ауыны 
«М�нерлеп о�у» аталымынан ал�ан 
І д�режелі диплом жатыр. Осындай 
жан-жа�тылы�ы ж�не е бастысы 
�ылымда�ы ізденістері мен жетістік-
тері �шін білімді жас 2021, 2022 ж�не 
2023 жылдары �ш жыл �атарынан 
«ТМД �здік студенті» халы�аралы� 
бай�ауыны ж�лдесін алып, �аза� 
жастарыны �арымды �абілетін 
�лемге паш етіп келеді. 

– Мемлекет басшысы �асым- 
Жомарт То�аев  зіні «�ділет-
ті �аза�станны экономикалы� 
ба�дары» атты �аза�стан хал�ына 
Жолдауында �лт �леуетін арттыру 
м�селесіне ерекше то�талды.

Жолдауды басым ба�ыты эконо-
мика�а ба�ыттал�анымен, барлы� 
экономикалы� іс-шараларды н�ти-
жесі халы�ты жа�дайына тікелей 
�сер етуі тиіс. «Елімізді басты 
��ндылы�ы – адам» деді Президент 
биыл�ы Жолдауында. Осы�ан орай 
мен жетекшілік ететін «Астана 
су сервис» ПИК-і т�р�ындарды 
сапалы  мір с�руіне барынша м�н 
беріп келеді. �азір кез келген адам 
п�терінде жары�ты с нбеуін, 
суды т�улік бойы то�таусыз а�ып 
т�руын, �й маыны �о�ыстан 
арылып, �имаратты �асбеті мен 
айналасыны санитарлы� норма-
лар�а с�йкес болуын, аума�ты 
заман талабына сай к галданды-
рылуын, тіпті балаларыны алыс�а 

– Мемлекет басшысы «�ділетті 
мемлекет. Бірт�тас �лт. Берекелі 
�о�ам» та�ырыбында�ы Жолдауында 
«Мемлекет �аржылай �олдау жаса�ан 
кезде б�секеге �абілетті ша�ын 
ж�не орта бизнес  кілдеріне баса 
м�н береді. Ебека�ы т леу �орын 
к бейткен ж�не салы� т лемдерін 
арттыр�ан к�сіпорындар�а �олдау 
к рсетіледі. Б�л – негізгі талап» деп 
атап к рсетті. 

Кез келген елді ішкі нары�ы сы-
рт�а т�уелді болма�ан кезде барып, 
оны дамуы мен экономикалы� 
т�ра�тылы�ы к теріле бастайды. 
Дамы�ан елдердегі ішкі  ндіріс, 
ша�ын ж�не орта бизнес �лесі 80 
%-дан жо�ары. Ел экономикасы 
дамуы �шін ша�ын ж�не орта биз-
нес �лесі 50 пайыздан асуы керек. 
Біра� біз б�л к рсеткішке �лі жете 
алмай келеміз. 

Б�л арада�ы ша�ын бизнес де-
геніміз, �арапайым тілмен айт�анда, 
отбасылы�  ндірісті мезейді. Я�ни 

�лкен пайда �келмесе де, ай сайын 
сол отбасын асырау�а жететін бизнес. 
Бізде �зірге б�л салада�ы к рсеткіш 
т мен. Дегенмен,  сім жо� деуге 
та�ы да болмайды. Елімізде ша�ын 
бизнесті жасап отыр�ан жастарды 
саны басым. Оны дені, негізінен, 
ая� киім, зергерлік, �ол нер мен 
ауылшаруашылы�  ндірістерін 
м�нерлеу саласына �атысты болып 
отыр. 

ШОБ-ты �олдауды �атып �ал�ан 
�а�идасы жо�. Біра� �лемде ШОБ-
ты �олдауда бірт�тас �алыптас�ан 
ба�ыт-ба�дары бар. Ал бас�а �ол-
дау шаралары осыны аясында �р 
мемлекет  зіні ерекшелігіне �арай 
�рт�рлі форматта ж�зеге асырады. 
Атап айт�анда, �лемде дамы�ан ел-
дерде ШОБ-ты �олдауды бірнеше 
маызды аспектісі бар. 

Бірінші, ШОБ дамуын �олдайтын 
базалы� ж�йені жетілдіру. Базалы� 
ж�йе, негізінен, ШОБ-ты ���ы�ты�, 
адал б�секелестік, статистикалы� 

ба�ылау ж�не м�лімет беру, сондай-а� 
сенімділік ж�йесін жетілдіруді �амти-
ды. Екінші, ШОБ-ты �аржыландыру 
ж�йесін жетілдіру. Б�л а�шалай несие 
беру механизмін отайландыруды, 
ша�ын ж�не микро к�сіпорындар�а 
к п дегейлі �аржылы� �ызмет 
к рсету ж�йесін жетілдіруді, ша�ын 
ж�не орта к�сіпкерлікті �аржылы� 
дифференциациясы мен ынталанды-
ру механизмін к�шейтуді �амтиды. 
�шінші, ШОБ-ты �аржылы� ж�не 
салы�ты� �олдау ж�йесін жетілдіру. 
Б�л �аржылы� �олдауды на�ты, д�л 
ж�не е тиімді ж�йесін жетілдіруді, 
ша�ын ж�не орта к�сіпкерлікті 
салы� ауыртпалы�ын жеілдетуді 
�за� мерзімді механизмін ��руды 
�амтиды. Т ртінші, мемлекеттік 
сатып алу ар�ылы ШОБ-ты �олдау 
механизмін к�шейту. Біз осы �діс-
терге м�н беріп, ШОБ-ты �олдауды 
елімізді жа�дайына с�йкес келетін 
тиімді жолдарын таба білмесек, 
ШОБ-ті �олдау да бос с зге айналады. 

Ербосын НҰРМҰХАНҰЛЫ, 
экономист, сарапшы: 

ШАҒЫН ЖӘНЕ ОРТА БИЗНЕСТІ 
ДАМЫТАМЫЗ ДЕСЕК...

Талшын УТЕУОВА, 
«Астана су сервис» ПИК төрағасы:

БЕРЕКЕЛІ БІРЛІККЕ БАСТАЙДЫ

бармай-а� есік алдында аласыз 
ойна�анын �алайды. Б�л ретте біз 
елордалы�тарды жайлы �рі �ауіпсіз 
ортада  мір с�руіне �олдан келгенше 
жа�дай жасаудамыз.

Бізді ПИК б�гінгі тада 488 
п�терден т�ратын сегіз �йге �ыз-
мет к рсетеді. 2020 жылы т�р�ын 
�й-коммуналды� шаруашылы�ын 
жа�ырту ба�дарламасы бойынша 
кіреберісті ж ндеу ж�ргізіліп, 2021 
жылы шатыр жабыны ж нделді. 
Т�р�ын �йлерде насостар ауысты-
рылып, жылу алмастыр�ыш жуылды. 
Аума�ты к галдандыру ма�сатында 
 зімізге �арасты �йлерді маына 
35 шырша, 10 �айы, 15 �ара а�аш 
отыр�ызылды. Жыл сайын 400-ге 
жуы� т�п г�л егеміз. Аудан �кімдігіні 
к мегімен балалар алаы абаттанды-
рып, асфальт т селді. Жалпы, бізде 
туында�ан к�рделі м�селе жо�ты 
�асы. Б�л, �рине, ж�мысты д�рыс 
�йлестіруді н�тижесі болса керек. 

�аза�стан Президенті «�ділет-

ті �аза�стан» мен «Адал азамат» 
сия�ты ��ымдарды �о�амымызда 
басымды� танытуы тиіс екенін атай 
келіп, �рт�рлі дегейдегі басшы ма-
мандарды жеке жауапкершіліктерін 
арттыруды тапсыр�ан болатын. Б�л 
ретте Мемлекет басышысыны пікірін 
толы�тай ��птаймын. Президент-
ті е т менгі жала�ы дегейін 60 
мы тегеден 70 мы тегеге дейін 
к теру туралы шешім �абылда�а-
ны ж�не осы шешім 1,8 миллион 
азаматты табысына тікелей �сер 
ететіні �уантады. 

�р отбасы �шін бала к�тіміндегі 
демалысты н�ресте бір жарым 
жас�а тол�ан�а дейін �зартылуы да 
к ілден шы��аны шынды�. �рине, 
кез келген ата-ана с�биіні жанын-
да к бірек болуы керек. Сондай-а� 
�лтты� �орды жыл сайын�ы инвес-
тициялы� табысыны 50 пайызын 
балаларды арнаулы жина�таушы 
есепшотына аударуды �сынуы да 
барша �аза�станды�тар �шін жа�ым-

ды жаалы� болды. �аржы 
�р бала 18 жас�а тол�ан�а 
дейін аударылып т�рады, оны 
мерзімінен б�рын есепшоттан 
шы�арып алу�а болмайды. 
Жина�тал�ан �аржы балалар 
к�мелет жасына тол�аннан 
кейін оларды баспана немесе 
білім алуына ж�мсалатын 
болады. Б�л �аражат  скеле 
�рпа�ты �лкен  мірге �адам 
басуына м�мкіндік береді. 
Осыншама игілікті б�рі 
елімізді азаматтары �шін 
жасалып жат�аны к ілімізді 
к теріп-а� тастады. 

Елдігімізді �ор�ауды е 
басты жолы – берекелі бірлік 
екенін ескерген Мемлекет 
басшысы хал�ымыз татулы� 
пен т�ра�тылы��а ерекше 
м�н бергенін, оны б�рінен 
биік �ой�анын ж�не д�л осы 
кезде бір жа�адан бас, бір 
женен �ол шы�ара білуіміз 
керек екенін баса айтты. 
Б�л бастамалар елімізді 
болаша�ын ай�ындайды. 
Сонды�тан, �азіргі кезде 
�лт м�ддесі �шін �йысып, 
бірігуге тиіспіз. Ертеімізге 
алада�ан ел президентіні 
жаа бастамаларына �олдау 
білдіріп, ж�ктеген міндеттерге 
жауапкершілікпен �арап ж�не 
оны орындалуына бірлесе 
атсалысайы�.
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талған тұрғын 
алап бұл күнде 
«Қуатты өңірлер 
– ел дамуының 
драйвері» ұлттық 

жобасы аясында даму үстінде 
екен.

Бүгінде Көктал тұрғын алабы-
ның жалпы аумағы – 3 500 гек-
тар. Тұрғындар саны 69 мыңнан 
асады. Екі елді мекеннің арасын 
әйгілі композитор Нұрғиса Тілен-
диев даңғылы бөліп жатыр. Біз 
алдымен Көктал-1-ге бұрылып, 
әлеуметтік нысандарға қарай бет 
алдық. Жол бойынан қолында 
жетектеген немересі бар әжені 
байқап, әңгімеге тарттық. Қала 
тұрғынының есімі – Айжамал 
Ескенбай. Оның сөзінше, қазіргі 
Көктал бұрынғыға қарағанда 
әлдеқайда дамып, өмір сүруге 
қолайлы мекенге айналды. 

– 2000 жылдардың басында 
көшіп келгенде Көкталдан үй 
алғанбыз. Ол кезде бұл маңайда 
жол жаман болған. Жаңбыр жа-
уса, аяқ киімнен түк қалмайтын. 
Балалар мектепке бару үшін 
аялдамаға дейін су етік киіп 
баратын еді. Осылай балалар-
ды оқыттық қой. Қазір шүкір, 
жол да, жарық та бар. Автобу-
стар да көбейді. Бұрынғыдай 
сағаттап автобус күтпейміз. Өз 
мектебіміз бен балабақшамыз 
бар. Қазір немеремді мектепке 
апара жатырмын. Қала орта-
сына қарағанда тыныш, өмір 
сүруге өте қолайлы, – дейді 
Айжамал апа. 

Әрі қарай елді мекен туралы 
толық ақпарат білу үшін Са-
рыарқа ауданы әкімдігіне күні 
кеше тағайындалған бұған дейін 
аудан әкімдігінің бас инспекторы 
болған Ержан Жұмағұловпен 
кездестік. Ол бізге Көктал елді 
мекені жайлы егжей-тегжейлі 
ақпарат берді. 

– Көктал Сарыарқа ауданын-
дағы ең тарихи тұрғын алап 
екені баршаға белгілі. Өздеріңіз 
білетіндей, ол бұрын Киров деп 
аталған. Қазір бұл елді мекенде 
инфрақұрылымдық барлық 
жағдай жасалды. Атап айтқан-
да, ауыз су, жарықтандыру, 
жылу, газ, кәріз жүйесі және 
жол бар. Дегенмен, Көктал-1-
де әлі де асфальт жоқ көшелер 
бар. Бірақ, алдағы 1-2 жылда 
бұл мәселе толық шешіледі. Ал 
Көктал-2-де барлығы 43 көше 
бар. Онда барлық жолдар толық 
жөңдеуден өткен. Сондай-ақ 
тұрғындар өтініші бойынша 
жаяу жүргінші жолын жасау 
және абаттандыру жұмыстары 
жүргізіліп отырады. Көкталға газ 
2020 жылы келді. Сол уақыттан 
бері тұрғындардың көбі үйіне 
газ тартып алды. Мемлекет 
тек жеке сектордың ауласына 
дейін ғана газ құбырын жүр-
гізді, әрі қарай үй иесі қалауы 
мен қаржылық мүмкіндігіне 
қарай үйіне көгілдір отынды 
кіргізіп алады, – деді бұрынғы 
бас инспектор. 

Оның сөзінше, жалпы Са-
рыарқа ауданы бойынша 4384 үй 
газдандырылған. Бүгінгі таңда 
қосымша 18 үйде монтаждау 
жұмысы жалғасып жатыр. Со-
нымен қатар 4862 тұрғын үй 
техникалық тексерістен өтіп, әрі 
қарай газ тарту жоспарлануда.

Сарыарқа ауданында 3 тұрғын 
алабы бар. Көктал-1, Көктал-2 
және Агроқалашық. Газдандыру 
жұмысы осы үш тұрғын алапта 
жүргізілді. 17 әлеуметтік нысан 

Астананың шет жағында қоныс тепкен тұрғын алаптарында ауыз су мен 
жылу және сапалы жолмен қамтамасыз ету мәселелері әлі де өзектілігін 
жойған жоқ. Дегенмен осы уақытқа дейін атқарылған жұмыстар нәти-
жесінде бүгінде олар қала орталығынан кем түспейтін жағдайға жетіп 
қалған. Бұл сөзімізге Көктал және Көктал-2 тұрғын алаптарының бүгінгі 
тіршілігі дәлел болмақ.

ҚАЛАЙ ДАМЫП ЖАТЫР?

А

газға қосылды. Қазіргі таңда 
тұрғындардың 85 пайызы газға 
қол жеткізіп отыр. Былтыр Halyk 
bank демеушілігімен қалада 100 
үйге тегін газ тартылды. Осы игі 
бастама аясында біздің аудан-
дағы 68 үйге тегін көгілдір отын 
кіргізілді. Бұл жұмыстар осы 
айдың соңына дейін аяқталады. 
Газдан кейін жиі қойылатын 
сұрақтардың бірі – интернет. Бұл 
– 8 жыл ішінде көтерілген үлкен 
мәселе. Бір кездері елорданың 
сәулеттік келбетін сақтау үшін 
сымдарды бағандар арқылы 
өткізуге тыйым салынған еді. 

Қазіргі таңда инвестор арқылы 
Көктал-2 бойынша толықтай 
интернет желісі тартылды. Бұл 
күнде Көктал-1 тұрғындары 
сапалы интернетпен 95 пайыз-
ға қамтылған. Инвестор тек 
интернет сымын тартады, әрі 
қарай тұрғындар өздері өтініш 
жазып, келісімшартқа отыру 

арқылы үйлеріне интернет 
орната алады, – дейді Ержан 
Жұмағұлов. 

Әңгімелесу барысында 
әлеуметтік нысандар туралы 
сұрадық. Белгілі болғандай, 
бұл елді мекенде 11 білім беру 
нысаны бар. Оның 4-еуі – орта 
білімді мектеп және біреуі –  
мектеп-интернат. Сондай-ақ 3 
мемлекеттік және жекеменшік 
балабақша бар. 

Бүгінде Мемлекет басшы-
сының тапсырмасы бойынша 
«Жайлы мектеп» бағдарламасы 
негізінде 2 мектептің құрылы-

сы жүруде. Біреуі Бейбарыс 
Сұлтан көшесінде салынып 
жатса, екіншісі Көктал-2-де 
Наурыз көшесінде бой көтереді. 
Жоспар бойынша келесі жаңа 
оқу жылында аталған екі мектеп 
пайдалануға беріледі. Сондай-ақ 
2 жекеменшік емхана және «Үй 
жанындағы дәрігер» пункті бар. 

Қаладағы мемлекеттік №5 ем-
хана да көкталдықтарға қызмет 
көрсетеді. Үлкен аурухана да 
салынып жатқанын айта кету 
керек, – деді аудан әкімінің су 
жаңа орынбасары. 

Байқағанымыздай, елді ме-
кенде спорт және мәдениет 
нысандары да бар. Осыдан 2 
жыл бұрын Көктал-2-де Дене 
шынықтыру-сауықтыру кешені 
ашылды. Онда спорт үйірмелері 
ұйымдастырылып, қалалық 
және республикалық жарыстар 
өтіп тұрады. 

Елді мекен қала орталығынан 
алыс орналасқандықтан, қоғам-
дық көліктердің қатынауы өте 
маңызды. Ержан Жұмағұловтың 
сөзінше, Көктал тұрғын алабы 
бойынша 15 автобус бағыты 
өтеді. 

– Қазіргі таңда қоғамдық 
көліктердің жетіспеушілігі мәсе-
лесі әлі де өзекті. Тұрғындардың 
өтінішіне байланысты №2, 32, 50 
автобустың бағыты ұзартылды. 
Жақында сол жағалауға қатынай-
тын тағы бір автобус қосылды. 
Көктал-1-де үлкен саябақ бар, 
ал Көктал-2-де спорт кешені 
бар. Бірақ Көктал-2 тұрғындары 
саябаққа тікелей бара алмаса, 
керісінше Көктал-1 тұрғындары 
спорт кешеніне бара алмайтын. 
Осы мәселені тұрғындармен бір-
лесе келісе отырып, жаңа №49 
автобус бағыты қосылды. Енді 
тұрғындардың саябаққа және 
спорт кешеніне баруға мүмкіндік 
туды. Елордаға жаңа автобустар 
келген сайын жаңа бағыттар 
қосылып, қазіргі автобустардың 
санын арттыру жұмыстары 
жүргізіледі, – дейді ол. 

Қоғамдық көлік туралы әңгіме 
өрбігеннен кейін жылы аялдама 
туралы да сұрадық. 

– Жыл сайын Сарыарқа 
ауданында 10 жылы аялдама 
қойылады. Былтыр оның 9-ы 
осы тұрғын алаптарға орнатыл-
ды. Жылы аялдаманы орнату 
кезінде елді мекендегі әлеумет-
тік нысандар ескеріледі. Осы 
уақытқа дейін мектеп және 
балабақша маңайына қойылды. 
Көкталдың өз ішінде «Нұрбесік» 
және «Жасыл ел» деп аталатын 
шағын тұрғын алаптар да бар. 
Онда қандастарымыз тұрады. 
Осы орайда, көкталдықтардың 
өтініші әрқашан ескерілетінін 
айтып өткім келіп тұр. Мысалы, 
Көктал-1 тұрғындарының өтініші 
бойынша Көк-төбе көшесінде 
қоғамдық кеңістік ашылды. 

Ал Көктал-2-де «Қорғалжын» 
саябағы салынды. Кеңдала кө-
шесінде жетіқабатты 2 үй бар. 
Ол жерге балалар ойын алаңы 
орнатылды. «Көктал» парк – оң 
жағалаудағы үлкен саябақтардың 
бірі. Оның аумағы – 15 гектар. 
Айдарлы көшесінде және «Наз-
би» театры аумағында қоғам-
дық кеңістіктер бар, – дейді 
спикеріміз.

Елді мекенге қатысты толық 
мағлұмат алғаннан кейін Көк-
тал ішін аралап көрдік. Тұрғын 
алапта жол да, жарық та бар. Әр 
үйге тартылған газ құбырын да 
байқадық. Аялдамаға жақындап, 
тағы бір тұрғынды әңгімеге 
тарттық. «Қала шеті болған соң, 
жедел жәрдемді көп күтесіз бе?» 
деген сауалымызға былай деп 
жауап берді.

– Жедел жәрдемді көп күт-
пейміз. Олар осы Көкталдың 
өзінен келеді. «Үй жанындағы 
дәрігер» пункті бар, бірақ тағы 
да осындай пункттер ашыл-
са дейміз. Халыққа ыңғайлы 
деп айтар едім. Балабақшаға 
бала сыймайтыны жасырын 
емес. Біздің әкімдік халықпен 
тығыз байланыста, қаланың 
шет жағында тұратын тұрғын-
дарға әрқашан көңіл бөледі. 
Әлі балабақша салынады деп 

естіп жатырмыз, – дейді Көктал 
тұрғыны Айғаным Қуаныш. 

Көктал-1-ден шығып, жол-
дың арғы бетінде орналасқан 
Көктал-2-нің тыныс-тіршілігін 
көріп кетпек болдық. Байқаға-
нымыздай, бұл елді мекенде жер 
үйге қарағанда көпқабатты үй 
басым. Автобустардың да қара-
ма-қарсы жиі өтіп жатқанын 
көзіміз шалды. Бұл жақтағы ты-
ныс-тіршілікті білу үшін саябақта 
жүрген тұрғынмен тілдестік. Бір 
қызығы, біз танысқан Сайран 
Нақұпова ауданның белсенді 
тұрғыны болып шықты.

– 1999 жылы елордаға көшіп 
келіп, осы жерден үй салдық. 
Бұрын бұл жақта жол ештеңе 
болмайтын. Жол болмағаннан 
кейін автобус та жүрмейтін. 
2012 жылдан бастап «Көкталды 
абаттандырамын» деп өзіме 
мақсат қойдым. Әрқашан басқа 
тұрғындармен бірлесіп, мәселе-
лерге қатысты өтініштер жазып 
жүрдік. Қазір жол, кәріз жүйесі, 
жарық мәселелері шешілді. Ав-
тобустар да қатынай бастады. 
Өтініш-тілектерімізге Сарыарқа 
ауданы әкімдігінен кері байла-
ныс жақсы болды. 2020 жылы 
қалаға газ келді. Тұрғындардан 
бірінші болып біз тарттық. Спорт 

кешені мен театрымыз да бар. 
Бұрын көше қиылыстарында 
бағдаршам болмайтын. Қазір 
өзіңіз көріп тұрғандай, әр көшеде 
бағдаршам мен жаяу жүргінші 
жолы бар. Шынымды айтсам, 
ауыз толтырып айтатын пробле-
ма жоқ. Егер маған «Сізге қала 
ортасынан көпқабатты үйден 
пәтер берейік» десе, мен ауыс-
тырмайтын едім. Өте ыңғайлы 
тұрғын алап, ауасы да қала ішіне 
қарағанда таза, – деді Сайран 
Нақұпова.

Тұрғындар пікірін білген соң, 
шынында Көкталдың қалай да-
мып кеткеніне көзіміз жеткендей 
болды. Қала тіршілігінен алыс 
орналасқан елді мекен жайлы 
әрі қауіпсіз өмір сүріп жатыр. 
Үкіметте 2021 жылы қабылданған 
«Қуатты өңірлер – ел дамуының 
драйвері» ұлттық жобасы ая-
сында Көктал елді мекенінде 
біршама жұмыс атқарылғаны 
көрініп-ақ тұр. 

Елді мекенмен танысу бары-
сында халықтың жайлы өмір 
сүруіне қолайлы жағдай жасау, 
тең қолжетімділігін қамтамасыз 
ету қашан да жалғаса беретін 
жұмыс деген ой түйіндедік.

Зарина 
СӘРСЕНБАЙҚЫЗЫ

КӨКТАЛ
Оңалхан ӨНЕРХАН
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7ҚАЛА МЕН САЛА

Астана құрылысы осы күндерге дейін тоқтаған емес. Халықты тұрғын 
үймен, қажетті әлеуметтік нысандармен қамтамасыз ету үздіксіз жүріп 
жатыр. Қала келбетіне де ерекше көңіл бөлініп, тұрғындар мен қала 
қонақтары демалатын орындар көптеп салынуда. Бұл жұмыс туралы 
Астана қаласы Сәулет, қала құрылысы және жер қатынастары басқар-
масы басшысының орынбасары Алтынбек АХМЕТОВПЕН сұхбаттастық.

БАС ЖОСПАРДА 
БӘРІ ЕСЕПТЕЛДІ

– Алтынбек Жанатұлы, 
бұ рынғы Бас жоспар бойын
ша Астана тұрғындарының 
саны 2030 жылы ғана 1 мил
лион адамға жету керек екен. 
Бірақ бұл межеге болжанған 
уақыттан әлдеқайда бұрын 
– 2016 жылы жеттік. Бүгін
гі таңда елорда халқының 
саны шамадан тыс артуына 
байланысты бірқатар мәселе 
туындады. Бұл, негізінен, 
инженерлік инфрақұрылым 
мен балабақшалар, мектептер 
секілді әлеуметтік нысан
дардың жетіспеушілігіне қа
тысты болып отыр. Сіздердің 
басқармаларыңыз – қала 
құрылысы мен келбетіне 
жауапты бірденбір мекеме. 
Осы тарапта мәселелер қалай 
шешіліп жатқанын айтып 
берсеңіз.

– Жалпы кез келген қала 
құрылысы Бас жоспардан 
басталады. Үкімет қаулысымен 
бекітілген Астана қаласының 
Бас жоспары бар. Бірақ бұл 
құжат ескірді. Қала өсіп жатыр, 
елорда тұрғындары да арту 
үстінде. Қаланың өсу қарқыны 
Бас жоспарға сәйкес келмей қал-
ды. Астана тұрғындарының саны 
болжанғанынан әлдеқайда асып 
кетті. Мәселен, бұрын қаланың 
шеті саналған Оңтүстік-шығыс 
тұрғын алабында жеке тұрғын 
үйлерді салу жоспарланған еді. 
Қазір аймақ қаланың ортасына 
айналғаннан кейін бұл мүмкін 
болмай қалды. Халық сұраны-
сына сай көппәтерлі үйлер салу 
керек, сол аймаққа инженерлік 
инфрақұрылым тарту қажет. 
Солай болып жатыр да.

Бір жақсысы, Астана – басқа 
қалалармен салыстырғанда 
жайылып кеткен шаһар емес, 
жинақы қала. Қазір Астана 
тұрғындары саны ресми ста-
тистикаға сәйкес 1 миллион 
350 мың адамнан асты. Сон-
дықтан Бас жоспарға өзгерістер 
енгізіліп, бұған қатысты қоғам-
дық талқылаулар өтіп жатыр. 
Тұрғындар бұл талқылауларда 
көптеген мәселе көтеріп жатыр. 
Жаңа Бас жоспарда қаланың 
2035 жылға дейінгі дамуы 
есептелуі керек. Тұрғындар 
санына, сұранысына қарай 
міндетті түрде балабақшалар, 
мектептер, денсаулық сақтау 
нысандары жеткілікті болуы 
керек.

– Бас жоспардан басқа қала 
құрылысында қандай құжат
тарға сүйенесіздер?

– Детальді жоспарлау жоспа-
ры деген құжат бар. Бас жоспар 
қарапайым халыққа түсініксіз, 
онда қала аймақтарға бөлініп, 
бүкіл нысандар арнайы белгілер-
мен көрсетілген. Ал детальді 
жоспарлау жоспарында бәрі 
бүге-шігесіне дейін қамтылады.

ТАЛДЫКӨЛ 
ЖОЙЫЛМАЙДЫ

– Бас жоспарға қатысты 
қоғамдық талқылауларда 
тұрғындар көптеген мәселе 
көтеріп жатыр дедіңіз. Бұл 
қандай мәселелер?

– Талдыкөл мәселесі көп 
талқыланғанын білесіздер. 
Оған алаңдаудың, халықты 
дүрліктірудің қажеті жоқ. Бас 
жоспарда Кіші Талдыкөл де, 
Үлкен Талдыкөл де сақталған. 
Бұл – қала тіршілігі үшін маңыз-

ды су ресурсы. Үкімет те, қала 
әкімдігі де соны түсініп отыр. 
Сондықтан Талдыкөл жойыл-
майды. Бұл – табиғи көл. Баяғы-
да осы көлге кәріз қалдығын 
ағызды. Жағымсыз иіс содан 
шықты. Сол маңайда тазарту 
құрылғылары бар. Кейін қал-
дықтарды көлге ағызуға тыйым 
салынды. Сол кезде табиғи 
көл болғандықтан су деңгейі 
төмендеп, құрғап қалды. Қазір 
ол жерде абаттандыру жұмысы 
жүріп жатыр.

– Инженерлік инфрақұры
лымға келейік. Жаңбыр жау
са, қала көшелерін су алып 
кететіні ешкімге жасырын 
емес. Қалада нөсер кәріздері 
салынып жатыр. Дегенмен 
бұл жұмыс әлі бір жүйеге 
келмеген секілді...

– Әлемдегі кез келген қала-
ны қатты жаңбыр жауғанда 
су басады. Бұл Еуропада да, 
басқа құрлықтарда да бар. 
Таулы аймақтарда орналасқан 
шаһарларда бұл мәселе жеңіл 
шешіледі. Ал бізде тау жоқ 
болғаннан кейін мәселе күр-
делілеу, жауған жаңбыр суы бір 
орында тұрады. Бүкіл қаланы 
нөсер кәрізімен қамтамасыз 
ету үшін бюджеттен өте көп 
қаржы бөлінуі керек. Екінші 
жағынан, қаланы түгел қазып 
тастамайсыздар ғой. Құбырлар-
дың диаметрі де үлкен болуы 
керек. Су ағынын күшейту үшін 
сорғылар пайдаланылады. Бұл 
тарапта қалада тиісті жұмыс 
жүргізіліп жатыр.

ХАЛЫҚҚА КЕРЕК 
НЫСАНДАР БОЙ 
КӨТЕРЕДІ

– Елордада біраз жылдан 
бері жеке тұрғын үй салуға жер 
берілмейді. Тек қана әлеумет
тік нысандар мен көппәтерлі 
тұрғын үйлердің құрылысына 
белгілі бір компанияларға 
жер телімдері бөлінеді. Жер 
қатынастары бағытындағы 
жұмысқа тоқталсаңыз.

– 2006 жылы Үкімет Аста-
нада жеке тұрғын үй салуға 
қатысты қаулы шығарып, 
ережесін бекітті. Соған сәй-
кес, жер телімдері кезекке сай 
берілетін болды. Сол жылы бір 
жылдың ішінде 100 мыңнан 
астам адам өтініш жазды. Бір 
отбасының бірнеше мүшесі 
қатар жазған жағдай да көп. 
Қазір мұндай өтініштер 250 
мыңға жетіп қалды. Бірақ 
қазір елордада жеке тұрғын 
үйге беретін бос жер телімдері 
болмай тұр. Және Бас жоспарда 
бұл қарастырылмаған. Тиісті 
ереже бойынша кезекте тұрған 
адамдарды алып тастау деген 
жоқ. Экономикалық тұрғыдан 
белгілі бір шаршы метрге жеке 
тұрғын үйден гөрі көппәтерлі 
үй салған тиімді. Бұған қоса, 
инженерлік инфрақұрылыммен 
қамтамасыз ету де бар.

– Қала тұрғындары тара
пынан белгілі бір аймаққа 
тұрғын үй кешендері салына 
бергеннен мектеп, ауруханаға 
секілді әлеуметтік нысандар 
салынса деген өтінішін жиі 
естіп жатамыз. Бұл бағыттағы 
жұмыстан хабар берсеңіз.

– Қалада мектептерді, ауруха-
наларды салу жоспары бірнеше 
жылға жасалған. Оның бәрі 
салынады. Ерекше атап өтетін 
нәрсе, кейінгі жылдары үлкен 
сұраныс болғаннан кейін елор-
дада тұрғын үй құрылысының 
қарқыны артып кетті. Қазір 
ғана сәл баяулады. Бүгіндері 
әлеуметтік нысандарды, инже-
нерлік желілерді салуға басты 
назар аударылды.

– Тұрғын үй кешендерін 
салу баяулады деп айттыңыз. 
Бірақ оның екінші жағы да 

бар ғой, қазір қаншама адам 
тұрғын үй кезегінде тұр...

– Мынаны қоса кетейін, қала-
да құрылыс саласында өте көп 
адам жұмыс істейді. Құрылыс 
тоқтаса, қаншама адам жұ-
мыссыз қалады. Сондықтан 
бұл мәселеде де мұқият болу 
керек деп есептеймін. Бірақ 
қала құрылысы баяулаған-
мен, жұмыс жалғасып жатыр. 
Халыққа керек нысандар бой 
көтеруде.

«МЫҢЖЫЛДЫҚ» 
АЛЛЕЯСЫ ЖАҢҒЫРЫП, 
ЖЕЛІЛІК САЯБАҚ 
ҚҰРЫЛЫСЫ ЖАЛҒАСАДЫ

– Елордада жүргізіліп, ха
лықтың көңілінен шығып 
жатқан жұмыстың бірі – қоғам
дық кеңістіктер құру. Соңғы 
жылдары қалада осындай 
кеңістіктер көп ашылды. 
Биыл да жалғасқан бұл жұмыс 
туралы айтып берсеңіз.

– Астана әкімі Жеңіс Мах-
мұдұлы қалада қоғамдық 
кеңістіктерді көбейтуге ерек-
ше көңіл бөліп отыр. Мәселен, 
«Мыңжылдық» аллеясы деген 
жоба бар. Бірнеше жыл бұрын бұл 
басталғанда құрылыс салушылар 
осы жұмысқа салғырт қарады. 
Қала әкімі тапсырма беріп, қазір 
аталмыш жобаны жаңғырту 
бойынша қызу жұмыс жүргізіліп 
жатыр. Соның ішінде сол ай-
мақта жасыл желекті көбейтіп, 

АСТАНА ТАРТЫМДЫ 
ҚАЛАҒА АЙНАЛДЫ

күтіп ұстауға, дендро жоспарды 
әзірлеуге тапсырма берілді.

– Қалада Желілік саябақ 
құрылысы туралы біраз әңгіме 
болды. Бұл жағы қазір қалай 
болып жатыр?

– Жобаланған Желілік саябақ 
аумағының жартысы бірнеше 
жыл жабық болды. Оның себебі 
сол аумақта қала мен елдегі 
ғана емес, Орта Азиядағы біре-
гей нысанның бірі «Абу Даби 
Плаза» кешенінің құрылысы 
жүргізілді. Бұл – Астананы 
әлемге танытатын нысан. Қазір 
кешенді салу бойынша тиісті 
жұмыс тиянақталып қалды. 
Оның бос аймағында тұрғын үй 
кешендері салынбайды, Желілік 
саябақ құрылысы жалғасады. 
Осы нысан Бас жоспарға кірді.

– Астананың болашағы 
туралы пікіріңіз қандай?

– Қазір елорданың өндірістік 
қуатын арттыруға ерекше көңіл 
бөлініп отыр. Соның ішінде 
Астананы экономикалық хабқа 
айналдыру мақсаты қойылды. 
Бұл үшін арнайы индустриалды 
аймақ құрылып жатыр. Осы 
күні қалада бір индустриалды 
аймақ бар. Бұл толып қалды, 
сондықтан екінші осындай ай-
мақты құру жүргізіліп жатыр. 
Оған тиісті желілер тартылуда. 
Жобалау жұмысы аяқталуға 
жақын. Осындай істер жұмыс 
орындарын көптеп ашуға, өңір-
лік ішкі өнім көлемін өсіруге 
септігін тигізеді.

Астана – еліміздегі донор 
қаланың бірі. Дегенмен елдің 
астанасы болғаннан кейін 
экономикалық тұрғыдан да 
тартымды болуы керек. Мұнда 
ірі инвесторларды, әлемдік 
нарықтың ірі «ойыншыла-
рын» тарту қажет. Бұл жұмыс 
жүргізіліп жатыр. Мәселен, 
«ЭКСПО-2017» халық аралық 
мамандандырылған көрмесі 
өтті. Көрме өткелі сондағы 
бірде-бір павильон бос тұрған 
жоқ. Онда түрлі көрме, жиын 
жиі өтеді. Сол уақыттан Аста-
на экономикалық тұрғыдан 
тартымды бола түсті. Сол 
жағалау өсе түсті. Жуырда 
Алматыдан Астанаға жұмыс 
бабымен келген бір танысым 
елордада 15 жыл болмапты. 
Ол: «Әуежайдан түсіп Астана-
ны көргенде, аузым ашылып 
қалды. Шетелге келгендей 
болдым» деп айтты. Жалпы 
қазір елордада шетелдіктер де 
көп. Бұрын бірен-саран ғана 
еді. Бұрын таңсық болса, қазір 
үйреншікті жағдайға айналды. 
Астана ел тұрғындары үшін де, 
шетелдіктер үшін де тартылыс 
орталығына айналды. Еліміздің 
бүкіл өңірінен халық табыс табу 
үшін, басқа да мақсаттармен 
елордаға ағылады. Астанада 
экономикалық тұрғыдан дамуға 
мүмкіндік өте көп.

Сұхбаттасқан 
Аманғали ҚАЛЖАНОВ

Сұлтан СЕЙІТ
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– Алдымен қаржылық са
уаттылық деген не, осыны 
анықтап беріңізші, ол бізге 
не үшін қажет? Қаржылай 
сауатты деп қандай адамдар
ды атауға болады?

– Қаржылық сауаттылық 
дегеніміз мынадай компонент-
тердің жиынтығы: біріншіден, 
бұл қаржылық қызметтер мен 
құралдарды пайдалана білумен 
байланысты, яғни адам өз 
қаржысын басқару дағдыларын 
меңгеруі керек. Сондай-ақ 
халық қаржы жүйесі, оның 
жұмыс істеу қағидаттары және 
қаржы қызметтері саласындағы 
тұтынушылардың құқығын 
қорғау туралы үнемі хабардар 
болып отыруы тиіс.

Халықтың қаржылық білімін 
арттыру – қаржылық қызмет-
терді тұтынушылардың құқығын 
қорғау жүйесінің негізгі бір 
бөлшегі. Ол халықтың және 
бизнестің қаржылық қызмет-
терге үздіксіз қол жеткізуі, 
қаржылық тұрақтылық пен 
қоғамдық әл- ауқатты қамта-
масыз ету үшін қажет.

Қаржылық сауаттылықтың 
көрсетілген компоненттерін 
ескере отырып, қаржылай 
сауатты азамат мынадай қа-
сиеттерге ие болуы керек: 
ол кірістер мен шығыстарды 
жоспарлай білуі, сондай-ақ ұзақ 
мерзімді жинақ пен қаржылық 
«қауіпсіздік құралын» қалып-
тастыруы қажет. Қаржылық 
жаңалықтардан хабардар бо-
луы және қажетті қаржылық 
ақпаратты пайдалана білуі 
тиіс. Қаржылық қызметтер мен 
өнімдерді ұтымды таңдауы және 
несиелеуге қатысты мәселелер-
ге жауапкершілікпен қа рауы 
керек. Бұл ретте қаржылық 
қызметтерді тұтынушы ретінде 
оның өзінің заңды құқығы мен 
мүддесін білуі және оларды 
қорғай білуі маңыз ды. Сонымен 
бірге қаржылық алаяқтық 
белгілерін тани білгені абзал. 
Қаржы қызметтері нарығын-
дағы тәуекелдер және қаржы 
өнімдері мен құралдарының 
ерекшеліктері туралы да хабар-
дар болғаны, өзі үшін ең жақсы 
шарттарды таңдай білгені 
жақсы. Тағы бір маңыздысы, 
қаржылай сауатты адам шарт-
тық қатынастар мен негізгі 
тармақтардың базалық аспек-
тілерін білуі және қаржылық 
қызметтер туралы шарттар 
жасасу кезінде осыған ерекше 
назар аудару қажет.

– Қазіргі таңда халықтың 
қаржылық сауаттылық дең
гейін қалай бағалар едіңіз?

– 2020-2022 жылдар аралы-
ғында Қазақстанда қаржылық 
сауаттылық деңгейінің өсуі бай-
қалады. Соңғы кезде адамдар 

кінішке қарай, бул-
лингтің жанға жара 
салатын салдары адам 
санасынан із-түзсіз 
жойылмайды және 

депрессия мен суицидтік ойларға 
дейін әкеліп, балалардың психика-
лық денсаулығына жағымсыз әсер 
етуі мүмкін. Қоғамдық денсаулық 
сақтау ұлттық орталығы жүргізген 
оқушылардың өз денсаулығы мен 
әл-ауқатына қатысты мінез-құлқын 
бағалау және мониторингілеу жұмысы 
бойынша 2022 жылы Қазақстанда 
балалардың 17,5 пайызы кемінде 1 
рет, балалардың 6,8 пайызы айына 
2-3 рет және одан да жиі буллингке 
ұшыраған. 11-15 жас аралығындағы 
балалардың 14,1 пайызы басқа ба-
лаларға бір рет болса да буллинг 
жасаған.

Ұлдар арасындағы буллинг қыз-
дарға қарағанда жоғары. Буллинг 
құрбандарының ең жоғары үлесі 11 
жастағы балалар арасында және 15 
жасқа қарай есейген сайын төмен-
дейді. 2022 жылы 11 жастағы ұл-
дар мен қыздар арасында буллинг 
құрбандарының үлесі 17,7 пайыз, 

шоттарды төлеуге, қаржылық 
жоспарлау мен бюджетті жүр-
гізуге, ай сайынғы міндетті 
шығындарды төлегеннен кейін 
жинақтарды қалыптастыруға 
жауаптылықты сезіне бастады. 
Бұған Қаржы нарығын реттеу 
және дамыту агенттігі жүргіз-
ген әлеуметтанулық зерттеу 
нәтижелері дәлел бола алады.

– Тағы бір маңызды мәсе
ле – қаржылық қауіпсіздік. 
Неліктен қазақстандықтар 
алаяқтардың тұзағына тез 
түсіп, қаржы пирамидалары
на қаражат аудару арқылы 
алданып, сан соғып қалып 
жатады деп ойлайсыз?

– Қаржы пирамидаларын 
қоса алғанда, халықтың күмән-
ді табыс табу жобаларына 
тартылып, алдануының не-
гізінде екі басты себебі бар. 
Бұл, біріншіден, халықтың 
қаржылық білімі мен дағды-
ларының жеткіліксіз деңгейде 
болуы. Екіншіден, қазіргі кезде, 
жасыратыны жоқ, көпшілік 
жеңіл ақша табуға құмар бо-
лып барады.

– Жекелеген адамға қа
тысты және жалпы елде 
қар жылық сауаттылық дең

гейінің төмен болуы қандай 
зардаптарға әкеліп соғады?

– Қаржылық сауаттылық 
мемлекеттің әлеуметтік-эко-
номикалық саясатының бір 
бөлшегі ретінде азаматтар-
дың әл-ауқаты мен өмір сүру 
сапасын жақсартуға ықпал 
етеді, тұтынушылар үшін 
ақпаратқа қолжетімділіктің 
аумағын кеңейтеді, сондай-ақ 
халықты қаржылық қызмет-
термен көбірек қамтуды және 
оларға қол жеткізуді қамта-
масыз етеді. Әдетте, көптеген 
елде қаржылық сауаттылық 
деңгейі халықтың борыштық 
жүктемесінің өсуіне, эконо-
микалық даму қарқынының 
төмендеуіне және халықтың 
қаржы жүйесіне деген сенімінің 
азаюына алып келеді.

– Айтыңызшы, қаржыны 
қалай дұрыс басқаруға бола
ды? Бұл бағытта халыққа, 
газет оқырмандарына қан
дай қарапайым кеңес берер 
едіңіз?

– Қаржылық жоспарлау әр 
адамның өмірінде маңызды 
рөл атқарады. Ал қаржылық 
жоспарлау дегеніміз – кірістер 
мен шығыстарды дұрыс басқару. 

Қаржылық жоспарлау сияқты 
процестің нәтижесіне қол жет-
кізу үшін адам алдымен жеке 
жоспар құруы керек.

Қаржыны қысқа және ұзақ 
мерзімді уақытқа жоспарлау-
ды үйреніңіз. Үш капиталға 
(«китке») негізделген қаржыны 
басқарудың әмбебап және қа-
рапайым моделі бар. Бірінші 
«кит» – сіздің ағымдағы капи-
талыңыз. Сіздің ай сайынғы 
шығындарға жұмсалатын ақ-
шаңыз үнемі бақылауда бо-
луы керек. Екінші «кит» – бұл 
резервтік капитал, қаржылық 
қауіпсіздік құралы, яғни бұл 
кез келген уақыт шешіп алуға 
болмайтын жиынтық қор. 
Қаржылық құрал сізге ертеңгі 
күнге деген сенімділік береді. 
Үшінші «кит» – пассивті капи-
тал, ол әртүрлі құралдан «бір 
рет жаса да – барлық уақытта 
ал» қағидаты бойынша қалып-
тасады.

– Халықтың қаржылық 
са уат  тылығы мәселелерін 
шешуге мемлекет қалай көмек
теседі? Азаматтық бастама
ларды қолдау орталығының 
серіктестігі жанындағы жо
баңыз туралы не айтар едіңіз?

Буллинг – басқа-
ны қорқытуға және 
сол арқылы оны 
өзіне бағындыруға 
бағыттал ған жүйелі 
қудалау, қорқыту, фи-
зикалық немесе пси-
хологиялық террор. 
Бұл – саналы қатыгез 
 қарым-қатынастың 
ұзақ процесі.

Райхан 
РАХМЕТОВА 

ал 2018 жылы 14 пайыз болған. Бұл 
көрсеткіштер 3,7 пайызға өскен.

Буллингтің алдын алу үшін оны 
асқындырмай тұрып ерте араласу 

өте маңызды, бала зорлық-зомбы лық 
көргенін ешкімге айтпай, жалғыз 
жүріп қалмауы керек. Мұнда мұғалім-
дердің зейіні мен ұстанымы және 

ата-ана мен бала арасындағы сенімді 
қарым-қатынас өте маңызды. Ба-
ланың буллингке ұшырағанының 
белгілері – назар аудару пробле-

малары, жабығу, тұнжырап жүру, 
ашуланшақтық, сенімсіздіктің болуы, 
сезімталдықтың жоғарылауы, асқа-
занның ауыруы, шаршау, тәбеттің 
болмауы, әлеуметтік байланыстар-
дың аздығы, қорқыныш белгілері, 
мысалы, кеу де аймағындағы қысым, 
терлеу, арқаның, шүйденің, бұлшық 
еттердің ауыруы, ұйқының бұзылуы 
болуы мүмкін. Егер сіз балаңызда 
осы белгілерді байқасаңыз, шұғыл 
шаралар қабылдау керек және ең 
алдымен мұғалімдерге хабарлап, 
психологтарды және қажет болған 
жағдайда ювеналды инспекция 
қызметкерлерін тарта отырып, бұл 
мәселені бірлесіп шешу қажет.

Бүгінгі таңда жасөспірімдер 
мен жастарды қолдау үшін, оның 
ішінде буллинг мәселелері бойынша 
жоғары білікті тегін медицина-
лық-психоәлеуметтік және медици-
налық-әлеуметтік көмек көрсететін 
157 жастар денсаулығы орталығы 
жұмыс істейді. Орталық қызметінде 
денсаулықты сақтауға, жасөспірімдер 
арасындағы қауіпті мінез-құлықты 
төмендетуге, әлеуметтік қолдауға 
және олардың құқығын мейірімділік, 
қолжетімділік, еріктілік және сенім 
қағидаттары негізінде қорғауға 
бағытталған тиімді технологиялар 
пайдаланылады.

Ө

– Халықтың қаржылық 
сауаттылық деңгейін арт-
тыру мақсатында Қазақстан 
Рес публикасы Үкіметінің 
2020 жылғы 30 мамырдағы 
№338 қау лысымен халықтың 
қаржылық сауаттылығын арт-
тырудың 2020-2024 жылдарға 
арналған тұжырымдамасы 
бекітілді. Онда Мемлекет 
басшысының 2020 жылғы 26 
ақпандағы халықтың қаржылық 
сауаттылығын арттыру жөнін-
дегі бағдарламаны әзірлеу 
қажеттілігі туралы хаттамалық 
тапсырмасының 1.1.3-тармағын 
орындау үшін дайындалған 
болатын. Тұжырымдаманы 
іске асыру қаржы қызметтерін 
тұтынушылардың қаржылық 
білімін жақсартуға, олардың 
құқығы мен мүддесін қорға-
уға, қаржы өнімдерінің қол-
жетімділігін жеңілдетуге және 
қаржы жүйесіне деген сенімді 
арттыруға мүмкіндік береді. ҚР 
Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту, халықтың қаржылық 
сауаттылығын арттыру агенттігі 
іске асыратын жобаның бірі 
– www.fingramota.kz сайты. 
Ол әртүрлі қаржылық сауат-
тылық деңгейлері мен әртүрлі 

қаржылық мүмкіндіктері бар 
кең аудиторияға арналған. 
Сондай-ақ «FinGramota Online» 
мобильді қосымшасы халыққа 
қаржы реттеушісінің қызметі, 
қаржылық қызметтерді тұты-
нушылардың құқығын қорғау 
және қаржылық сауаттылықты 
арттыру мәселелері жөніндегі 
агенттікпен өзара іс-қимыл 
жасау үшін ыңғайлы инте-
рактивті құрал ұсынып отыр. 
Осы мес сенджер арқылы 24/7 
режимінде пайдаланушылар 
қаржылық қызметтерді тұты-
нушылар ретіндегі құқығының 
бұзылуына, қаржы өнімдерін 
пайдалану шарттарына, сон-
дай-ақ қаржы ұйымдарымен 
өзара іс-қимылға қатысты 
сұрақтарын қоя отырып, 
қаржылық алаяқтық жағдай-
лары және қызметінде қаржы 
пирамидаларының белгілері 
қаралатын күмәнді ұйымдар 
туралы хабарлай алады.

– Балаларға қаржылық 
са уаттылық туралы айту, 
онымен таныстырып отыру 
керек пе?

– Қаржылық сауаттылықты 
ерте жастан бастап қалыптас-
тыру қажет. Осыған байла-
нысты халықтың қаржылық 
сауаттылығын арттырудың 
2020-2024 жылдарға арналған 
тұжырымдамасы бекітілген 
болатын. Ол қазақстандық 
балалардың қаржылық сау-
аттылығын арттыру жөнін-
дегі іс-шараларды көздейді. 
Бұл ретте мектеп жасындағы 
балаларға, атап айтқанда, 
бастауыш, орта және жоғары 
сынып оқушыларына арналған 
балалар басылымын шыға-
рып, қаржылық сауаттылық 
жөніндегі қосымша әзірлеу 
жоспарланып отыр.

– Сіздің ойыңызша, елде 
қар жылық сауаттылық тақы
рыбын дамыту неліктен 
маңыз ды?

– Себебі қаржылық сауат-
тылық – мемлекеттің әлеумет-
тік-экономикалық саясатының 
бір бөлшегі. Ол азаматтар-
дың әл-ауқаты мен өмір сүру 
сапасын жақсартуға ықпал 
етеді, тұтынушылар үшін 
ақпаратқа қолжетімділікті 
кеңейтеді, сондай-ақ халықтың 
қаржылық қызметтермен то-
лықтай қамтылуын және қол-
жетімділігін қамтамасыз етеді.

Қаржылық сауаттылықтың 
жеткілікті деңгейде болуы 
азамат тарға қаржылық қыз-
меттерді дұрыс және ұтымды 
пайдалануға мүмкіндік береді, 
ең бастысы, қаржылық алаяқ-
тықтан қорғайды.

Сұхбаттасқан
Гүлбаршын ӨКЕШҚЫЗЫ

БУЛЛИНГТІ 
ҚАЛАЙ 
ЖЕҢЕМІЗ?

ҚАРЖЫЛЫҚ САУАТТЫЛЫҚ 
НЕГЕ МАҢЫЗДЫ?

Халықтың қаржылық сауаттылық деңгейін арттыру мақсатында халықтың қаржылық сауат-
тылығын арттырудың 2020-2024 жылдарға арналған тұжырымдамасы бекітілді. Оны дамыту не 
үшін керек және қаржы саласындағы білімді қалыптастыруға неге ерекше назар аударылуда? 
Бұл сұрақтарға ҚР Қаржы нарығын реттеу және дамыту агенттігінің Астана қаласындағы өңірлік 
өкілдері басқармасының бастығы Рустам ҒАБДУЛҚАФЕЕВ жауап берді.
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Басты міндет – Қазақстанды IT-елге айналдыру. Бұл туралы Президент 
өзінің Жолдауында мәлімдеп, цифрландыру және технология саласын 
ілгерілетпей, бәсекеге қабілетті болмайтынымызды дәйектеді. Әлемнің 
озық елдерінің тәжірибесіне зер салсақ, цифрландыру, ғылым және ин-
новация есебімен дамудың жолына түскенін көруге болады.

ASTANA HUB – 
ИННОВАЦИЯЛЫ 
ЖОБАЛАР ОРТАЛЫҒЫ

СТАРТАП – 
СЕРПІНДІ ЖОБА

Мысалы, АҚШ-тың инновация-
лық жаңашылдыққа тез бейімделіп, 
іске асыра білуінен бәсекеге қа-
білеттілік деңгейін көруге болады. 
Рас, Америка стартап экожүйесі 
рейтингінде көш бастайды. Яғни 
адамдардың өмір сүру сапасын 
арттыру бағытында инновациялық 
шешімдер өз жемісін беруде. Соңғы 
жылдары үздік ондыққа Ұлыбри-
тания, Израиль, Канада, Швеция, 
Германия, Сингапур, Австралия, 
Франция және Қытай енеді. Егер 
ТМД-да стартап жобаларды қолдап, 
іске асыруын саралайтын болса, 
Ресей – 29, Украина – 49, Армения 
– 57, Грузия – 71, Қазақстан – 73, 
Беларусь – 80, Әзербайжан – 84, 
Молдова – 85, Қырғызстанды 
99-орыннан көруге болады.

Қалалар арасында стартап 
жобаларды іске асыруға қолай-
лысы Сан-Франциско саналады. 
Одан кейінгі сатыға Нью-Йорк, 
Лондон, Лос-Анджелес, Бостон, 
Пекин, Шанхай, Бангалор, Тель- 
Авив, Париж жайғасты. Стартап 
жобаларға қолайлы қалалардың 
басты артықшылығы – экономи-
касы әртарапты бағытта дамиды. 
Шикізат өндірумен ғана емес, 
өнімді тереңдетіп өңдеп, кластер-
лі шаруашылық құрып, қызмет 
көрсету салаларына стартап жо-
баларды енгізеді. Бұл рейтингке 
Астана (318-орын) мен Алматы 
(430-орын) қаласы енді. Біздің 
қалалар рейтингте жоғары баға-
сын алу үшін IT саласындағы 
стартаптарды нарық талабына 
бейімдеу маңызды.

Әлемдегі ең табысты компания-
ның көбі осыдан 20 жыл бұрын 
жай ғана стартап болғаны құпия 
емес. Осыдан стартап жобалар 
экономикалық көрсеткішке оң 
әсер ететінін білуге болады. Мы-
салы, Израиль экономикалық 
көлемі жағынан Жапониядан 
төмен болғанмен, стартап саны 
бойынша жоғары. Соның есебінен 
экономикасы тұрақты мемлекет 
саналады. Тіпті инновациялық 
бағытты қолдау және дамыту 
арқылы Израиль келешекте Жапо-
ниядан экономикасы озуы әбден 
мүмкін. Мұндай зерттеуді Бри-
тандық экономика және бизнесті 
зерттеу орталығы (CEBR) ұсынды. 
Орталықтың есептеуінше, 2030 
жылы Қытай АҚШ-ты экономи-
калық тұрғыда ілгерілегенмен, 

инновациялық даму бойынша 
артта қалады. Жеті жылдан кейін 
Израиль ғылыми-технологиялық 
орталықтың біріне айналады. 
Сингапур стартап жобалар арқылы 
Оңтүстік-Шығыс Азияның іскерлік 
астанасы болады. Еуропаның үш 
ірі экономикасы – Германия, Фран-
ция және Ұлыбритания стартап 
жобаларды қолдау арқылы жер 
бетіндегі алғашқы ондыққа кіреді.

Осыдан-ақ стартап жобаларды 
дамытудың мән-маңызын түсінуге 
болады. 2018 жылы Қазақстан 
Үкіметі Назарбаев университе-
тінің базасында инвестицияны 
ұсынатын Инновациялық кластерді 
(NURIS) іске қосты және елорданы 
қаржы орталығына айналдыруда 
Astana Hub технопаркін құрды. 
Бұл орталық инновациялық жо-
баларды сүйемелдеуге, серпінді 
IT-компанияларды шығаруға, IT 
мамандардың шоғырын қалыптас-
тырып, идеяларын жүзеге асыруға 
және тағы басқасына жауапты.

ТЕХНОПАРК – 
ИННОВАЦИЯ ЖАРШЫСЫ

– Astana Hub инновациялы 
жобалар орталығына айналып 
келеді. Біз IT-таланттарды қолдап 
және стартап жобаларды іске 
асырып, стартап бизнес экожүйені 
дамытып келеміз. Онда отандық 
және шетелдік компаниялардың 
жан-жақты ілгерілеуіне жағдай 
қалыптасты. Оның дәлелі 126 
миллиард теңге инвестиция тар-
тылып, әлемнің озық елдеріндегі 
стартап орталықтармен 39 халық-
аралық ынтымақтастық туралы 
келісімге қол жеткізілді. Өңірлік 
IT хабтардың жұмысын жетілдіру 
қолға алынып, Investors School-
да 171 азамат кәсіби біліктілігін 
шыңдады, – деді технопарктің 
басқарушы директоры Алина 
Әбдірахманова.

Технопарк міндетінің бірі – стар-
таптарға венчурлық инвестиция 
тарту және қазақстандық жоба-
ларды сыртқы нарыққа шығару. 
Бұл ретте талантты да талапты 
жастардың инновациялық жо-
баларын ерекше атауға болады. 
Мәселен, Данияр Асанов, Асан 
Барзу, Эльдар Закирьянов, Тимур 
Жүнісов және Әлішер Қоғабаев, 
Әсел Беглинова, Дәурен Макенов, 
Арман Баев, Аружан Меде, Елнұр 
Қай, Динара Өскенбаева, Әнуар 
Сәрсембинов және тағы басқа-
сының стартап жобалары түрлі 
салада халық игілігіне айналды. 
Мәселен, Documentolog сервисін 
қалада Parqour паркинг қызметін, 

CITIX смарт-тақтасын, UvU қауіпсіз 
таксиін және тағы басқасын атауға 
болады. Сондай-ақ JET мобильді 
қосымшасы арқылы скутерді 
жалға беру қызметі, СТОgram ав-
тосервисі және қосалқы бөлшекті 
іздеу платформасы сарапшылар 
мен тұтынушылардың жоғары 
бағасын алды. Одан бөлек, ин-
сульттің автоматтандырылған 
диагностикасына арналған ней-
рорадиология мен жасанды ин-
теллект саласына маманданған 
стартап – CerebraAI ерекше атау 
керек. Өйткені қан-тамыр және 
жүрек аурулары жасарып, ин-
сульт пен инфаркт алған адамдар 
саны жыл өткен сайын көбейіп 
келеді. Қазақстанда 40 мыңнан 
астам инсульт расталған пациент 
анықталды. Оның ішінде 10 мыңы 
алғашқы 10 күнде қайтыс болса, 
350 мыңнан астамы инсульт 
салдарынан түрлі деңгейдегі 
мүмкіндігі шектеулі жанға ай-
налды. CerebraAI осы тұрғыдан 
алғанда маңызды.

Тағы бір қызықты жобаның бірі 
– GoDays жасанды интеллектісі. 
GoDays жобасының операциялық 
директоры Динара Өскенбаева 
пернетақта көмегімен адам жа-
нын қалай түсінуге болатыны 
туралы айтты.

– Жасанды интеллектінің көме-
гімен адамның көңіл күйі туралы 
мәлімет алуға болады. Мәселен, 
ұйқысы қанды ма, күннің қай бөлі-
гінде немесе аптаның қай күндері 
өзін жақсы сезінеді және тағы 
басқа мәліметтерді жинап, өңдеп, 
нәтижесінде адамның жағдайы 
жақсы ма, әлде күйзеліске жақын 
ба, соны анықтауға болады. Бұл 
жоба Португалияда да жақсы 
нәтиже көрсетті. Қызметкерлер 
арасында өнімді сынап көрген-
де бір жігіттің үш ай бұрынғы 
эмоционалды күйзелісін болжай 
алдық. Табысты кейстерден соң 
бәрін цифрландыра бастадық, 
– деді ол.

ЦИФРЛЫҚ ТӘЖІРИБЕ 
ПЛАТФОРМАСЫ

Осы күндері жаһан жұртының 
назары Астанаға ауып, стартап 
жобалардың жаңашылдығы мен 

жаңалығын бағдарлауда. Себебі 
Орталық Азиядағы ең ірі IT-форум 
– Digital Bridge-2023 өтуде. Яғни 
әлемнің ірі инвесторлары Аста-
нада бас қосты. Форум аясында 
инноваторлар мен перспективалы 
кәсіпкерлердің Startup Alley IT 
– стартаптар аллеясында IT-жо-
баларын таныстырды.

Форумға Президент Қасым- 
Жомарт Тоқаев арнайы қатысып: 
«Жаңа дәуірдің басталғанына куә 
болып отырмыз. Кезінде электр 
жарығы мен интернетті ойлап 
табу тіршілігімізді қалай түбегейлі 
өзгертсе, жасанды интеллекті 
технологиясының ықпалы да дәл 
сондай орасан зор» деп робот 
технологияның жаңа бетбұрысқа 
әсерін сөз етті. Сондай-ақ әлемнің 
ірі-ірі компанияларының жетек-
шілері, IT-инновация саласындағы 
үздік халықаралық және отандық 
сарапшылар, өңірдің түкпір-түкпірі-
нен венчурлық инвесторлар келді.

– Бұл іс-шараға қатысушылар 
халықаралық серіктестіктерді 
құруға, тәжірибе мен білім алма-
суға, әлеуетті инвесторлар мен 
қаржы институттарының алдында 
өздерінің инновациялық жобала-
рын ұсынуға мүмкіндік алды. Бұл 
ауқымды жиын, сонымен қатар, 
соңғы технологиялық трендтер 
мен саланың дамуы туралы ха-
бардар болуға мүмкіндік береді. 
Форумның бір мақсаты – іскерлік 
ынтымақтастық аясын кеңейту 
және құнды бизнес-әріптестікті 
орнату, – деді Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш 
өнеркәсібі министрлігі ақпараттық 
технологиялар саласын дамы-
ту департаментінің директоры  
Ерсұлтан Ерманов.

Экожүйенің жаңа қатысушыла-
рын іздеу, отандық стартап-мәде-
ниетті көпшілікке таныстыру және 
өңірде технологиялық кәсіпкерлікті 
дамытуға серпін беретін Astana 
Hub Battle үздік IT-стартаптар 
конкурсының жүлде қоры 75 мың 
долларды құрайды.

– Digital Bridge 2023 – Орталық 
Азиядағы цифрлық инновация-
лар әлемінің басты оқиғасы, ал 
Startup Alley IT – кәсіпкерлер, 
инвесторлар және сарапшылар 
идея алмасатын платформа. Фо-
рум барысында сала мамандары 
мен сарапшылары цифрландыру, 
технология, жасанды интеллект 
бағытында тәжірибе алмасып, 
бірлесе жұмыс істеуге жол аша-
ды. Біздің азаматтар түрлі салада 
әзірлеген жасанды интеллект 
өнеркәсіп пен техниканы дамы-
туға үлес қосуда, – деді технопарк 
басшысы Алина Әбдірахманова.

«Цифрлы Қазақстан» бағдарламасының бір 
бағыты – стартап экожүйесін ілгерілету. Бұл 

дегеніміз – технопарк құру арқылы бизнестің дамуын жоғары 
деңгейге жеткізу. Astana Hub осы бағыттағы жұмыстарды 
үйлестіріп келеді. Ал нақты нәтижесін алдағы уақытта 
білетін боламыз.

P.S:

Нұрлат 
БАЙГЕНЖЕ

Биыл Астанада «Аңсаған сәби» 
бағдарламасы бойынша ЭКҰ, яғни 
экстракорпоралды ұрықтанды-
руға бөлінетін квота саны 554-ке 
көбейді. Елордалық әйелдерге 
2021 жылы 487 квота, былтыр 
518 квота бөлінген еді.

енсаулық сақтау министрлі-
гінің дерегі бойынша қазіргі 
уақытта елімізде 15 мың ерлі- 
зайыпты бедеулік диагнозымен 
есепте тұр. Қазақстанда бұл 

көрсеткіш 15 пайызды құрайды. Яғни 
әрбір алтыншы отбасында балалы болу 
проблемасы бар, әрбір бесінші жұп дәл осы 
себептен ажырасады. Жыл сайын Әлеуметтік 
медициналық сақтандыру қорынан 7000 
ЭКҰ шараларына қаржы бөлінеді. Квоталар 
барлық 20 аймаққа, репродуктивті жастағы 
әйелдердің санына қарай беріледі.

– МӘМС аясында ЭКҰ-ға квота алу про-
цесі айтарлықтай жеңілдеді. Атап айтқан-
да, ерлі-зайыптылар квота сұрай алатын 
көрсеткіштер тізбесі кеңейді. Әйелдер үшін 
ең маңызды көрсеткіштер – аналық без 
қорының жеткілікті болуы және жүктілік 
үшін денсаулыққа қарсы көрсетілімдердің 
болмауы. Тіркелген жері бойынша емханада 
«бедеулік» диагнозымен диспансерлік есепте 
тұрған, МӘМС жүйесінде сақтандырылған, 
ресми және азаматтық некедегі ерлі-зайып-
ты квотаға үміткер бола алады. Олардың 
медицина дерегін Қоғамдық денсаулық 
сақтау басқармасының МӘМС шеңберінде 
ЭКҰ-ға квоталарды бөлу жөніндегі жұмыс 
тобы мұқият қарайды, – деп түсіндірді 
Астана қаласы №2 көпсалалы ауруханасы 
директорының амбулаториялық қызмет 
жөніндегі орынбасары, жоғары санатты 
акушер-гинеколог Сәуле Ибраева.

Аталған квотаны алу үшін осы бағдарламаға 
қатысатын ерлі-зайыптының Қазақстанда 
тұрғылықты жері бойынша тұрақты тіркеуі 
болуы міндетті. Пациент Қазақстан аза-
матшасы болуы тиіс және «күту парағы» 
тізіміне енген кезде оның жасы 42-ден 
аспауы керек. Экстракорпоралды ұрықтан-
дыру үшін ерлі-зайыпты клиниканы өздері 
таңдайды. Қазақстанда аталған ем-шараны 
19 медицина ұйымы көрсетеді, оның 4-еуі 
Астанада орналасқан: олар – «University 
Medical Center» корпоративтік қоры, «Геном 
Астана» ЖШС, «Астана Эколайф» ЖШС және 
«Экомед плюс» ЖШС. МӘМС шеңберінде 
ЭКҰ рәсімін жылына бір рет тегін өтуге 
болады. 2021-2023 жылдардағы нәтиже 
бойынша бағдарламалардың тиімділігі орта 
есеппен 38 пайызды құрады. 2021 жылы 
122 бала, 2022 жылы 128 бала дүниеге 
келді. 2021 жылы Астанада осы бағдарлама 
аясында 10 егіз, 2022 жылы 1 үшем мен 15 
егіз, 2023 жылы 4 ерлі-зайыптыда егіздер 
дүниеге келді.

Қазіргі уақытта ерлердің де, әйелдердің 
де ұрықтандыру қабілетінің төмендегеніне 
байланысты проблема бүкіл әлемге тән 
деуге болады, жер бетінде бедеулік деңгейі 
20 пайызға жетеді. Диагностиканың зама-
науи әдісінің арқасында аурудың негізгі 
себептерін дәл анықтауға және тиімді ем 
тағайындауға болады. Айта кету керек, 
репродуктивті жүйенің патологиясы 40 
пайыз жағдайда ер адамдарда кездеседі, 
30 пайыз жағдайда аралас факторлар, 
яғни ерлер мен әйелдерде тең ұшырасады. 
Сондықтан әйелдер де, ерлер де өз денсау-
лығына уақытылы назар аударып, бедеулікке 
әкелуі мүмкін патологиялардың өршуіне 
жол бермеу үшін медицина көмегіне дер 
кезінде жүгінуі қажет.

БАЛА СҮЮ 
БАҚЫТЫ

Райхан 
РАХМЕТОВА

Д
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«Астана а�шамы» газеті бас 
редакторыны орынбасары 
�алым 
ожабеков баста�ан 
журналистерге мектеп-гим-
назия директорыны т�рбие 
ісі ж�ніндегі орынбасары 
Жанс�р Ілиясов алдымен о�у 
орнын таныстырды. Заманауи 
талаптар�а сай жабды�тал�ан 
мектепте фаризатану б�л-
месімен �атар ата-аналарды 
�олдау кабинеті ашыл�ан. 
А�ын атында�ы б�лмеден 
оны отбасы сыйла�ан жа�-
сыдан �ал�ан ж�дігерлерді, 
кітаптарды к�руге болады. 
Ал ата-аналарды �олдау ка-
бинетінде олар�а т рлі кеес 
беріледі.

Мектепте робототехника 
кабинеті ашыл�ан. Химия 
ж�не биология кабинеттері 

Аманғали 
ҚАЛЖАНОВ

ФАРИЗА МЕКТЕБІНДЕ ТҮЙІНДЕЛДІ
«Elorda Aqparat» медиакомпаниясы мен Астана қаласы Білім басқармасының бірлескен «Мектеп 
және медиасауаттылық» жобасы аясындағы кездесулер Фариза Оңғарсынова атындағы №77 мек-
теп-гимназияда түйінделді. Аталмыш жоба аясында медиакомпания қызметкерлері бір ай бойы 
қала мектептерін аралады. Абай Құнанбайұлы атындағы №87 мектеп-гимназиядан басталған 
осындай кездесулер поэзия падишасының аты берілген орта білім беру орнында мәреге жетті.

жаа заман�а сай техникамен 
жабды�талды. Саба� о�ушы-
лар�а мультимедиалы� та�та 
ар�ылы т сіндіріледі. О�у 
орныны кітапханасы мен 
спорт залы да ке.

Кездесуде �алым 
осым-
жан�лы «Мектеп ж�не медиа-
сауаттылы�» жобасыны ма�-
сатын т сіндіре келе, негізгі 
ма�сат шы�армашылы�пен 
айналысатын о�ушылар�а 
ба�ыт-ба�дар беру, оларды 
талабын шыдау екенін айтып 
�тті. «Астана а�шамы» га-
зетіні тілшісі Н�рлат Байгенже 
�азіргі а�паратты� заманда 
естіген, о�ы�ан а�паратты 
с згіден �ткізу аса маызды 
екенін айтты. Кездесу с�ра�- 
жауап�а �ласты. О�ушылар �з-
деріні жаз�ан шы�армаларын 
�айда жариялау�а болатыны 
жайында, �она�тарды жур-
налистика�а келу жолы, т. б. 
сауалдарды �ойды.

– «Боран» �алай шы�-
ты? Б�л та�ырып�а ба-
ру�а не т�рткі болды?

– Жобаны 2015 жылдан 
бастап �ол�а алды�. Идея 
С�бит 
�рманбеков а�а-
мыздыкі. �ткен �асырды 
80-жылдары болса керек, 
Шы�ыс 
аза�стан �ірінде 
к�рші ауыл�а аттан�ан 
жігіт адасып, 
ытай�а 
�тіп кетеді екен. �сініп, 
хал  стінде жат�анда, сол 
жа�та�ы �аза�ты  лкен 
а�са�алы тауып алады да, 
��т�арып, осы бала  шін 
 лкен ерлікке барады. 
�зіне т�нген �атерге �а-
рамай, шекарадан �айта 
�ткізіп жіберуге к�мек-
теседі. О�и�аны негізгі 
желісі – осы. Фильмні 
сценариі жазыл�аннан 
кейін 2016 жылы мемле-
кеттік тапсырыс бойынша 
�тіп жат�ан сценарий 
конкурсына жібердік. 
2019 жылы �ткен іріктеуге 
500-ге жуы� сценарий �а-
тыс�ан, соны арасынан 
он ша�ты фильмге т сіруге 
м мкіндік берілді. Соны 
бірі – осы «Боран». Фильм-
ні ба�асын к�рермен �зі 
береді �ой, дегенмен б�л 
киноны барлы� �німі 
�аза� азаматтарыны 
�олынан шы�ты. Б�рын 
суретші, �рлеуші деген 
сия�ты ж�мысты к�бінде 

Елордада�ы Ахмет Бай-
т�рсын�лы атында�ы Binom 
school мектеп-лицейінде 
�ткен бай�ау�а Алматы 
ауданыны 8 мектебінен 
12 о�ушы �атысты. �лтты�, 
тарихи, м�дени, рухани 
��ндылы�тарды жастар ара-
сында д�ріптеу ма�сатында 
�йымдастырыл�ан сайыста 
о�ушылар 3 кезе бойынша 
ба� сынасты.

Шы�армашыл бала-
лар арасында�ы бай�ау 
бабамыздан м�ра бол�ан 
��діретті ана тілімізді ай-
бынын ас�а�татар шешендік 
�нерді �аза� тарихында�ы 
��ндылы�ын жан-жа�ты 
насихаттау мен дала даныш-
паны, дуалы ауыз абызы, 
с�з зергері Т�ле биді �мір 
жолын зерделеуді ма�сат 
етті.

�нерлі �рендер «С�з 
�адірін білетін жас �рен-
мін», «Шешендік д�ст рлі 
тіл �нері», «
анекей, с�й-
ле, �ызыл тіл!» шарттары 
бойынша тіл шеберлігін 
к�рсетіп, шы�армашылы� 
�абілетін танытты. Бай�ау 
�орытындысы бойынша шын 
ж йріктер мен шы�армашыл 
о�ушылар аны�талды.

«Шешендік �нер – руха-
ни асыл �азынамыз» бай-
�ауында жеімпаз бен ж л-
дегер атан�андар ж�не т рлі 
номинация�а ие бол�андар 
дипломмен, ба�алы сый-
лы�пен марапатталды. 
Бас ж лдені Ахмет Байт�р-
сын�лы атында�ы Binom 
school мектеп-лицейіні 

ҚАЗАҚ КИНОСЫНА 
ҚАМҚОРЛЫҚ ҚАЖЕТ

Жақында Астанада режиссер Сәбит Құрманбековтің «Боран» 
драмалық көркем фильмінің тұсаукесері өтті. Осы кеште 
біз фильмнің сценарий авторы және продюсері Ербол 
БОРАНШЫНЫ сұхбатқа шақырып, «Ақшамның» дәстүрі 
бойынша «қонақкәде» сұраған едік.

ШЕШЕНДІК ӨНЕРДІ 
НАСИХАТТАҒАН ӨРЕНДЕР

Астана қаласы әкімдігінің Тілдерді дамыту және архив ісі 
басқармасы «Руханият» коммуналдық мемлекеттік мекемесінің 
ұйымдастыруымен қазақтың ұлт болып ұйысуына қалтқысыз 
қызмет еткен, туралықты ту еткен мемлекет қайраткері Төле 
бидің 360 жылдығына арналған «Шешендік өнер – рухани 
асыл қазынамыз» атты шешендік өнер сайысын өткізді.

Гүлшат 
САПАРҚЫЗЫ

о�ушысы Аружан Б�лекпай 
жеіп алса, 1-орын�а Мейір-
жан Асан лайы�ты деп 
танылды. 2-орынды Ару-
жан 
уанышбай�ызы мен 
Ік�р 
уаныш�ызы б�ліссе, 
3-орынды  ш о�ушы: Айша 
Балтабай, К�усар Н�р�али, 
Фатима Н��ман иеленді.

5 о�ушы�а Май�ы би, 
Жиренше шешен, Са���ла� 
пен Досбол шешен, Жан��т-
ты шешен атында�ы арнайы 
ж лделер тапсырылды.

Бас ж лдеге ноутбук, 
1-орын�а планшет, бай�ау�а 
�атысушыларды барлы�ы-
на электронды са�ат пен 
��ла��ап, сонымен �атар, 
мада�тама, �стаздарына 
ал�ыс хат берілді.

– Жа�андану заманын-
да�ы жастарды, бабаларды 
бізге �алдыр�ан �негелі 
�сиетін, би-шешендерді ше-
шендік тол�ауын, �ибратты 
шы�армаларын �аншалы�ты 

дегейде танып білді, ана 
тілін �аншалы�ты дегейде 
аны�тады, с�з биігіне �ай 
дегейде сусындады, со�ан 
жауап іздеу – негізгі ма�са-
тымыз. Осы бір �атысушы-
лар арасынан болаша�та 
ел тізгінін �стар т�л�алар, 
би-шешендер шы�арына 
сенеміз, ж зден ж йрік, 
мынан т�лпар атан�ан 
дарындылар�а с�ттілік 
тілейміз, – дейді �алалы� 
Тілдерді дамыту ж�не архив 
ісі бас�армасы «Руханият» 
коммуналды� мемлекеттік 
мекемесіні басшысы �діл 
Орынбасар�лы.

Би-шешендерді дана-
лы�ын жат�а о�ы�ан да-
рынды балаларды елден 
ерек �нері, ана тілімізді 
насихатта�ан болмысы бас�а 
о�ушылар�а  лгі ретінде 
к�рінсе, �нер бай�ауыны 
танымды� жа�ынан берері 
к�п болды.

бас�а �лт азаматтары 
істейтін. Демек, бізді 
кино саламыз �з маман-
дарымызбен толы�ып ке-
леді десек �ателеспейтін 
секілдіміз.

– Б�л сізді� т���ыш 
туынды�ыз ба? Жо�, 
�лде кино саласында 
е�бектеніп ж�ргені�ізге 
біраз уа�ыт болды ма?

– Б�л мені шы�ар-
мамны т�лтабасы емес, 
�рине. Б�дан б�рын да 
мен жаз�ан 3-4 сценарий 
«
аза�фильм» киносту-
диясында мемлекеттік 
тапсырыспен т сірілген 
болатын. Студент кезім-
де «Алматы-Шымкент» 
деген толы�метражды 
к�ркем фильмні сце-
нариін жаз�анмын, ко-
медия та�ырыбында. 
Ол фильм еліміздегі 
бір конкурста бас ж л-
дені жеіп алды, ма�ан 
«�здік сценарий авторы» 
ж лдесін берді. «Неме-
ре» фильміне сценарий 
жазсам, «Таст лекте» 
сценарийге �оса продю-
серлікті ат�ардым. Б�дан 
бас�а �ыс�аметражды 
к�ркемфильмдер, деректі 
фильмдер де т сірдім. 
Жиып айт�анда, �азірге 
дейін 30-�а жуы� ебекті 
сценарисі, режиссері, 
продюсері ретінде атым 
аталды. Б�л сала�а ке-

де, біраз уа�ыттан кейін 
к�л бетіндегі к�біктей 
жо�алып кететіні �алай?

– Елімізде мемлекеттік 
тапсырыспен т сірілген 
фильмдерді к�бі д�рыс 
к�рсетілмей жатыр. О�ан 
себеп кинотеатрларды 
к�бі жекелерді мен-
шігінде, телеарналарда 
�лтты� кинолардан г�рі 
шетел фильмдері к�бірек 

к�рсетіледі. Б�л жерде 
�лтты� м ддеден эко-
номикалы� �ажеттілік 
�лде�айда биік т�р деп 
айту�а болады. Сосын 
�аза� тілді фильмдерді 
к�бі адам к�п к�рмей-
тін уа�ытта �ойылады 
да, бас�а уа�ытта шетел 
фильмдерін к�рсетеді. 
Б�л, айналып келгенде, 
отанды� киноны �ол-
дайы� деген танымны 
жо�ына да �атысты. Біз 
бір фильм жасаса� та 
�лтты� рухты к�терейік, 
тілімізді ар�ауын ши-
ратып, �мытылып бара 
жат�ан салт-д�ст рімізді 
�айта жа�ыртайы� деген 
ма�сатпен жасаймыз. 
Біра� оны барлы� к�рер-
мен т сініп, бізді �олдап 
отыр деп айта алмаймын.

– Елімізде �лтты� 
кино саласын �олдау 
жа�дайы �алай?

– Осыдан 2-3 жыл б�-
рын �лтты� киноны �ол-
дау орталы�ы ашыл�ан. 
Егер осы орталы�ты 
ж�мысы жанданса, бізді 
кино саламыз�а к�п пай-
дасы тиеді деп ойлай-
мын. Жалпы �азір «ел 
болам десе, экраныды 
т зе» деген жаа тіркес 
жиі айтылып ж р �ой, 
сол сия�ты біз �лтты� 
рухымызды к�тереміз 
десек, кино саласына да 
 лкен �ам�орлы� керек. 
Шетелден �лтты� идеоло-
гиямыз�а сай келмейтін 
киноларды �келіп, �лтты 
санасын улай бергенше, 
�лтты� болмысымызды 
�йгілейтін фильмдер 
к�бірек жасалуы керек. 
Бізде �лтты тарихына, 
та�дырына �атысты ашыл-
май жат�ан та�ырыптар 
аз емес, соны б�рін кино 
тілімен �рпа� санасына 
жеткізіп, жас �рпа�ты 
�з тарихын танып �суіне 
�ол жеткізсек, б�л �лт 
 шін  лкен жетістік деп 
ойлаймын. 
азір б�рі 
�аржы�а тірелетін за-
ман. 
аржы болса, б�рін 
т сіруге болады. Біра� 
кино т сіргенні ж�ні 
осы екен деп не �лт�а, 
не �рпа�ты т�рбиелеуге 
пайдасы жо� арзан к л-
кіге ��рыл�ан бір к ндік 
фильмдерді т сіре беру – 
�лт пен �нерге жасал�ан 
�иянат. Сонды�тан бізді 
елде кинотану, кино сы-
нын дамыту ж�мысына да 
ден �ойылса екен деймін.

С�хбаттас�ан 
�алиакбар 

�СЕМХАН�ЛЫ

луіме, біріншіден, бала 
к нгі арманым т рткі 
болса, екіншіден, 2005 
жылы Темірбек Ж ргенов 
атында�ы �нер академия-
сыны кинотеатр-дра-
матургия маманды�ына 
о�у�а т сіп, Шахимарден 

�сайыновты т�рбиесін 
к�ргенім себеп болды.

– Биыл�ы жоспар 
 «Боранмен» бітті ме?

– Жо�, «Бораннан» 
кейін Данияр Саламатов-
ты «Тала�», Кенжебек 
Шай�а�овты «Ай�ай» 
фильмдеріні продю-
сері болып, 2 жобаны да 
с�тімен т�мамдап �ткіздік.

– �аза�станда �лтты� 
кинолар басында жар� 
еткізіп бір к�рсетіледі 

Осыдан 2-3 жыл 
бұрын ұлттық 
киноны қолдау 
орталығы ашылған. 
Егер осы орта-
лықтың жұмысы 
жанданса, біздің 
кино саламызға 
көп пайдасы тиеді 
деп ойлаймын. 
Жалпы қазір «ел 
болам десең, экра-
ныңды түзе» деген 
жаңа тіркес жиі ай-
тылып жүр ғой, сол 
сияқты біз ұлттық 
рухымызды көте-
реміз десек, кино 
саласына да үлкен 
қамқорлық керек
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...Қазақстанның қиыр түкпірлері-
нен жиналған сарыүрпек бірінші 
курс студенттері алғашқы күннен-ақ 
бір үйдің баласындай бауыр басып, 
жүзім плантациясында қызу еңбек 
көрігін қайнатуға кірісіп кетті. Кімнің 
қанша жүзім жинағанын бригадир-
лер есептеп, арнайы дәптерлеріне 
тізіп жазып отырады. Институтқа 
дейін құрылыс саласында еңбек 
етіп, шыңдалып келген Шараф ә 
дегеннен мақтауға ілікті. Мектептен 
келген Амантай екеуміз сияқтылар 
көк жалқаудың өзіміз. Қалың жүзім 
арасына кіріп алып, ауырдың асты, 
жеңілдің үстімен жүруге ықыласты-
мыз. Мұндайда Шәкең ақылын айтып, 
ертең ұятқа қалып жүрмеуімізді 
ескертуден танбайды.

Кешкісін жұмыстан сілеміз қатып 
келсек те, шағын спорт алаңында 
волейболдың туын тігеміз. Мұнда да 
Шараф көзге түсті. «Картошка» деп 
аталатын ойын ойнаймыз. Допты 
дұрыс ала алмағандар дөңгеленіп 
тұрған шаршы топтың ортасына 
отырғызылып, «жазаланады». Сыртта 
тұрғандар көңілі жақындарын доппен 
ұрып, жазадан құтқарады. Шәкең 
көзіне түскен ажарлы қыздарды құр 
жібермейді.

Осындай күндердің бірінде түскі 
тамақтан жұмысқа қарай бет алғанда 

ӨНЕРІМЕН ТАНЫЛҒАН
ӨРІМДЕЙ ЖАС

Біз оны әуелі әні арқылы та-
ныдық. Ол кезде оқушымыз. 
Бәрімізді таңғалдырған ән «Бала 
махаббаты» деп аталатын. Сұрас-
тырып жүріп, авторы да мектеп 
оқушысы, Жангелдин ауданы-
ның Көкалат ауылында тұратын 
Қонысбай Іскендіров екенін 
біліп алдық. Арқалықта ол әнсіз 
бірде-бір концерт өтпейтін. Ән 
авторы туралы әңгімені қалт 
жібермей, құлақ түреміз. Әннің 
мұңлы әуені сияқты ол әңгімелер 
де жүректі сыздататын... «Шешесі 
жастай қайтыс болыпты...», «ар-
тында шиеттей бала қалыпты...», 
«бас көтерері осы бала екен...»...

Біздің танысуымыздың реті 
студенттік шақта ғана келді. 

Бала кезінен ел аузына ілігіп, 
жұрт алдында жарқылдап жыр 
оқып, кейіннен ежелгі өнеріміз 
– айтыстың қайта оралуына 
өзіндік үлес қосып, 36 жасында 
«Қазақстанның халық ақыны» 
атағын алған Қонысбай Әбіл 
екеуміз осылай танысып едік. 
Тонның ішкі бауындай болдық 
дей алмаймын, дегенмен кіндік 
қанымыздың бір топыраққа тамуы 
арамызды көзге көрінбес жіппен 
жалғап тұрғандай сезінетінмін. 
Осы ағалы-қарындас ретіндегі 
сыйластығымыз тіл саласында 
қатар жүргенімізде беки түсті. 
Жеңгеміз – Мүнирамен таныс-
тырғанда да «қарындасым!» 
дегенін ұмытпаймын. 

АНА ТІЛГЕ ҚЫЗМЕТ ЕТУ

Қонысбай екеуміз бір өңірдің 
тумасы болғанымызбен, студент 
шақта да, оқу бітірген соң қызмет 
етіп жүрген кезімізде де араласа 
қойған жоқпыз. Өмірдің «қыз – 
жат жұрттық» деген заңымен 
мен басқа жаққа кеттім, ол елге 
оралды. Өз ауданында шығатын 
«Жаңа өмір» газетінің жауапты 

хатшысы болып қызмет ететінін 
естігенмін. Содан кейін «Ленин-
шіл жас» (қазіргі «Жас алаш») 
газетінің Торғай облысы бойынша 
меншікті тілшісі болған кездерін-
де шығармашылығына ден қоя 
бастадым. Оның себебі – қыз 
бала сыртта жүрсе де, құлағын 
төркін жаққа түріп жүретіні. 
Қонысбайдың жастар газетінде, 
Қайсар Әлім ағаның «Егемен 
Қазақстан» газетінде шыққан 
хабарларын, очерктерін оқып, 
туған жерге барып келгендей 
болатынмын. 

Қонысбаймен ол Астана қа-
ласы әкімі аппаратының тіл 
саясаты бөліміне қызметке келіп, 
кейін меңгерушісі болған (1998-

2002) және қалалық тілдерді 
дамыту басқармасының бастығы 
болған (2002-2006) жылдары 
тығыз байланыста жұмыс істедік. 
Мемлекеттік қызметте жүрген 
өзге ұлт өкілдерінің арасында 
өтетін қазақ тілін меңгеруге, 
халқымыздың салт-дәстүрін, 
мәдениетін, өнерін насихат-
тауға арналған іс-шараларда, Тіл 
басқармасы ұйымдастыратын 
түрлі танымдық, зияткерлік 
конкурстарда жюри мүшесі, 
бірнеше рет төрағасы болдым. 
Айтқандай, кейін бірнеше рет 
республикалық деңгейде өткен 
«Үздік аудармашы» конкурсын да 
қала деңгейінде алғаш Қонекең 
ұйымдастырған болатын. 

Меніңше, орысша ойлайтын 
қаланы қазақтандыру ісінің 
басына осындай тұлғаны таға-
йындау өте дұрыс шешім болды. 
Қонысбай – ең қиын кезде, елор-
дамыз көшіп келіп, аты қазақ 
елінің астанасы болғанмен, 
заты, ойлауы орысша қаланың 
тіршілігіне мемлекеттік тілді ен-
гізу мәселесінде сірескен тоңды 
бұзған адамның бірі. Айтыстарда 
«тілім!» деп шырылдаған ақын 
іс жүзінде тіл үшін күрестің 
оңай емес екенін өз басынан 
кешірді. Бірақ алған бетінен 
қайтпады, небір қоқан-лоқы-
дан қаймықпады. Бірінен-бірі 
қызықты, бірінен-бірі ауқымды 
іс-шараларды өткізе бастады. 

Мысалы, осы жылдары Қо-
нысбайдың ұйымдастыруымен 
астанамызда республикалық 
деңгейде 10 ақындар айтысы 
өткізілгенін біреу біліп, біреу біл-
мейді. Сондай-ақ жас ұрпақтың 
өз тілімізде мүдіріп сөйлейтінін 
байқап, балаларды халық ер-
тегілері кейіпкерлері рухында 
тәрбиелеу мақсатында «Тазша 
бала» конкурсы өткізілетін еді. 
Бар жаңалықтың астанадан 
бастау алатыны – заңдылық. 
Сондықтан Қонекең үшін қолға 
алған іс-шаралардың «өткізілді» 
деген белгі үшін емес, өміршең 
болуы бірінші орында тұратын. 
Осылайша, Наурыз мейрамын 
халық мерекесі ретінде тойлау, 
тіл фестивалін өткізу, Абай 
ескерткіші жанында «Поэзия 
сағатын» ұйымдастыру, елордада 
тұратын қаламгерлермен кезде-
сулер өткізу дәстүрге айналды.

ТІЛ ИГЕРУ ТЫҢ ИГЕРУДЕН
ДЕ ҚИЫН

Өткізген іс-шаралар деңгейі 
ғана емес, өзі де өсті. Ел еркелет-
кен ақын, өзі қызу мінезді адам 
бұл істе сабыр мен салқынқан-
дылық керек екенін ұғып, так-
тикасын өзгертті. Астанадағы 
тіл саясаты бойынша пікіріне 
құлақ түріп, санасатын тұлғаға 
айналды. Қала басшылығымен 
келісе отырып, мемлекеттік 
тілдің мәртебесіне лайық қол-
данылуын қамтамасыз ететін 
жоспар құрды. 

«Тіл білмейсің» деп көзге 
шұқымай, тілді үйрету керек 
деп, көпшілік айналып өтуге 
тырысатын мәселені күн тәртібіне 
шығарды. Сол мақсатта «Руха-
ният» орталығының жұмысы 
 жанданды. Мемлекеттік тіл-
ді оқыту орталығы ашылды. 
«Жалғыз ағаш орман емес» 
екеніне көзі жетіп, Астанада тіл 
мәселесіне жаны ашитындарды 
маңайына топтастырды. Алматы-
дан, басқа да өңірлерден рухтас, 
пікірлес адамдарды алдыртты. 

Тағы бір проблема – қала 
мекемелеріндегі мемлекеттік 
тілдің жағдайын көтеру мәселесі 
қолға алынды. Ол кезде басқар-
маның жүйелі түрде тексеру 
құзыреті бар болатын. Бірақ 
бұл істе «асықпай жүріп, анық 
басу» керек. Бұлар тексерілетін 
мекемеге алдын ала хат жіберіп, 
ескертіп, шаруалары біткен 
соң, қала әкімінің орынбасары 
деңгейінде тыңдаулар өткізіп 
отыруды жолға қойды.

Бұл жерде ең бастысы тың-
дауға мекеменің бірінші бас-
шысы келуі тиіс деген қатаң 
талап болатын. Басшы емес, 
орынбасары келген жағдайда, 
қала әкімінің сол кездегі орын-
басары Т.Мұхамеджанұлының: 
«Басшыңызға сәлем айтыңыз, ол 
келмей өткізбейміз» деп жиын-
ды өткізбей тастаған кездері 
болғанын естіп, сүйінгенбіз. 
«Аюға намаз үйреткен таяқ» 
деген ғой, осындай талаптан 
кейін біраз басшының мемле-
кеттік тілге деген көзқарасы 
өзгергеніне де куә болдық. 

Айтқандай, бір іс-шара-
дан кейін тілдің қолданылу 
аясын кеңейту, сол бағыт-
тағы қауырт жұмысы туралы 
пікір сұрағанда Қонысбайдың 
айтқыштығы ұстап: «Тіл иге-
ру тың игеруден де қиын» 
дегенін де өз құлағымызбен 
естіп едік. Кейін ол «Астана 
ақшамы» газетінде шыққан 
мақаласына тақырып етіп 
қойылыпты. Қарап отырсаңыз, 
мақала тақырыбының өзі сол 
кездегі көп жайды аңғартып 
тұр емес пе?!

Қасымызда жүргенде адам-
ды бағалай бермейтініміз 
өкінішті. Ақынның «Жа-
дымдағы жазбалар» деген 
кітабын оқып отырып, Торғай-
дың, айтыстың, астанадағы тіл 
саласының тұтас бір дәуірі 
оның есімімен байланысты 
екен-ау деп ойладым. Бәлкім, 
бұл жайды журналистика, 
филология факультеттерінде 
ескеріп, магистранттарға зерт-
теу объектісі ретінде ұсынылар? 
Елге, ұлтқа қызмет етуді мақ-
сат етуден туындаса, ол істің 
үлкен-кішісі болмайтынына 
Қонысбай Әбілдің өмірі мысал 
бола алары анық. 

Камал ӘЛПЕЙІСОВА, 
жазушы, филология 

ғылымдарының кандидаты

АРҚАДА АҚЫН ӨТТІ 
«ӘЙ-ӘЙ» ДЕГЕН...

алыстан жаулығы ағараңдаған бір апа 
көзімізге шалынды. «Біреудің апасы 
келе жатыр!» деп қыздар шу ете қалды. 
Қарасам өзімнің шешем! Алдында 
Маловодное деген ауылда екенімізді 
хатқа жазып жібергенмін. Ертеңгісін 
Кегеннен шыққан бір көлікке мініп 
алып, тартып отырған беті екен. Құр 
қол келмеген. Үлкен жол сөмкесінде 
қыстан шыққан, ұнның ішіне салып 
сақтаған қазы-қарта, жал-жая сияқты 
әбден сүрленген еті бар. Жетекшілік 
жасап жүрген ұстазымыз мені апам-
ның қасына қалдырды. Еттен босаған 
сөмкесін жүзімге толтырып, жолай 
кездескен бір мәшинеге шешемді 
салып жібердім. Кешкісін жұмыстан 
келгендер сүр еттің дәміне тамсана 
отырып соғып алды. Сондағы Шараф-
тың сүрленген қазыға соншалықты 
сүйсінгені есімде қалыпты. Ет жеп 
отырып, біраз қыздар алыстағы ата-
ана сын есіне түсіріп, көз жасын бір-бір 
төгіп алды.

Шараф өзімен бірге қарақалпақ 
тілінде шығатын «Әмудария» деген 
журналдың бірнеше санын ала келіпті. 
Біздің «Жұлдыз» сияқты әдеби журнал 
екен. Кетер-кеткенше әлгі журналдан 
біраз дүние оқып, қарақалпақ тіліне 
едәуір төселіп алдым. Еш қиындығы 
жоқ, қазақ тіліне өте жақын. Сөз 
арасында айта кетейін, қарақалпақ, 

өзбек тілдерін үйренуім кейін Қоңы-
ратқа, Шарафтардың үйіне қонаққа 
барғанда және әскер қатарында қыз-
мет еткен жылдары өзінің жемісті 
жалғасын тапты. Шараф, Орынбек, 
Асқармен қарақалпақша еш қиналмай 
емін-еркін сөйлесе беретін деңгейге 
жеткенім де осы азаматтармен қылау-
сыз достығымыздың арқасы шығар. 
Достығымыздың басы болған соң да 
ауылшаруашылық жұмыстарын еске 
алмай кете алмадым.

Ұмытпасам, 1981-дің жазы болар, 
каникул кезінде біздің ауылға қонаққа 
бардық. Үйге жақындағанда ауладағы 
бір түп теректі көлеңкелеп, жүн түтіп 
отырған апам көзімізге шалынды. Бізді 
көре салып, қуанғанынан көзіне жас 
алып, маңдайымыздан иіскеп, балаша 
мәз болып жүр. Баласын күткен ана 
бейнесі Шарафқа да үлкен ой салса 
керек. Кейін осы көріністің бояуын 
қалыңдатып, оқиғасын қоюлатып, 
әйгілі «Жалғаншы» деген әңгімесін 
жазды. Бұл әңгіме «Жалын» журналы 
жариялаған Т.Айбергенов атындағы 
әдеби сыйлыққа ие болғанын оқырман 
қауым жақсы біледі.

Аяулы Алматыда біздің студент-
тік өміріміздің төрт жылы да көзді 
ашып-жұмғандай мерзімде зыр етіп 
өте шығыпты. 1983-тің жазында 
«Қазақ тілі мен әдебиеті пәнінің 

мұғалімі» деген дардай лауазымды 
иеленіп, Қазақстанның әр шалғайына 
тарап кете бардық. Содан Алматыға 
қайта оралғанша Шәкең екеуміздің 
арамыздан хат үзілген жоқ. 1990-да 
мен, 1991 жылы Шараф студенттік 
асыл кезеңіміз өткен арман қалаға 
маңдай тіреппіз. Көктөбенің ете-
гінен мен, Шамалған стансасынан 
Шәкең бір-бір жер үй сатып алып, 
алып қаланың аласапыран тірлігіне 
араласып кеттік. Шараф екеуміз де 
мұғалімдік мамандықты қарық қыл-
маппыз. Ол менің қасыма, «Алматы 
ақшамы» газетіне тілшілік қызметке 
орналасты. Кейін «Өркен-Горизонт», 
«Қазақ әдебиеті», «Егемен Қазақстан» 
газеттеріне ауысқан соң да Шамалған-
нан қатынап жүріп, жол азабын бір 
кісідей-ақ басынан кешірді. Тәуелсіздік 
алғаннан кейін көрген қиыншылықтар 
мен қызық-шыжықтарымыз айта 
берсек, бір-бір кітаптың жүгін көте-
ретін шығар. Алматыға іркес-тіркес 
жиналған біз әр саладан нәпақамызды 
тауып, ұл-қызымызды өсірдік, қазақ 
баспасөзін дамытуға өз үлесімізді 
қостық. Нұрлан Әбдібеков телевизия 
саласын, Орынбек Сахидәулетұлы мә-
дениет жағын, Асқар Ақаев жартылай 
әскери болып есептелетін оқу орнын, 
біз – Шәкең, Қазыбек Иса үшеуміз 
баспасөз маңайын жағалаппыз.

1994 жылы «Заң газетінде» қыз-
мет істеп жүрген жерінен Шараф 
«Егемен Қазақстан» газетінің заң 
бөліміне қызметке шақырылды. Қара 
шаңырақ басылыммен бірге елордаға 
қоныс аударды. Пәтерлі болды. Осы 
үлкен шаңырақтан заңгер-журна-
лист Шарафаддин Әмірдің құқық, 
заң саласындағы жемісті қызметі 
басталып, өмірінің соңына дейін 
жалғасты. Алайтыннан келген ауру 
меңдеп, таяққа сүйеніп қалса да, 
сүйікті қызметімен қош айтыспады. 
Қаламын қолынан тастаған жоқ.

Мына төмендегі жыр жолдары сол 
бір ауыр күндері жазылған болатын:

Серілікті жүруші едік сертіміз деп,
Суық ызғар соқты ма ерте уілдеп?
Бірден-бірге бара ма күн азайып,
Күннен-күнге бара ма дертің үдеп?

Күннен-күнге азайып салмағың да,
Алаң көңіл атойлар ар жағыңда.
Көзіміздің алдында шөмейдің-ау,
Дерт дейтұғын жем болып 
жалмауызға.
Өлеңді көзі тірісінде Шәкеңе 

оқып бере алмадым. Дәті құрғыр 
шыдамады... Қайтыс болған соң 
ғана бірқатар басылымға қазанама 
орнына жарияланды.

Шәкең «Заң газетіне» төрт жыл 
бас редактор, «Заң» медиа-корпора-
циясына үш жыл президент болған 
кезеңін өзінің «Аға» атты кітабында 
егжей-тегжейлі жазып кетті. Көрнекті 
мемлекет және қоғам қайраткері, 
Қазақстан Республикасы сот жүйе-
сінің негізін қалаушылардың бірі 
де бірегейі, ғалым-заңгер Қайрат 
Мәмиге арналған осынау көлемді 
еңбегінде автор өз өмірінің де аса 
елеулі сәттерін көркем де кестелі 
тілмен оқырман назарына ұсынған 
болатын. Амал не, жазары да, берері 
де көп асыл азамат еді. Ешкімді де 
аяуды білмейтін ажал атты тажал 
арамыздан тым ерте алды да кетті. 
Артында аңырап Құдай қосқан қо-
сағы Мәншүк, алтын асықтай ұлы 
Нұрсұлтан, қыздары қалды. Жыл 
уағында алтын досымызды еске 
алып, осы жазбаны қағазға түсірдік.

Кәдірбек ҚҰНЫПИЯҰЛЫ,
жазушы-журналист

АДАЛ ДОС, 
ӘДІЛ ӘРІПТЕС ЕДІ

Уақыт шіркінде тоқтам бар ма? Шыр айналған мынау доғал дүниенің алды
мызға қандай тартутаралғы дайындап қойғанын білмейсің. Студенттік шақтан 
шұрқырай табысып, аз уақытта қыл өтпес досқа айналған замандасымыз, ел 
құрметіне бөленген, журналистиканың туын жықпай, бар ғұмырын қалам 
мен қағазға арнаған әріптесіміз Шарафаддин Әмірдің жылдық ас нәзіріне 
қатысамыз деп кім ойлаған?! Амал нешік, адал достың арамыздан кеткеніне 
де көндіге бастаппыз. Қатал уақыт ажалдың ешкімді де аямайтынын ұқ
тырып қойғандай. Жадымда жақсы адамның жадыраған әз бейнесі қалды. 
Дос деп соққан жүректі сағыныш сазы сыздатады. Бәрі көз алдымда, бәрі 
жансарайымда жаңғырып тұр. Күні кеше ғана студент сияқты едік.
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Бокстан жасөспірімдер арасындағы Астана 
қаласының чемпионатында 150 боксшы 
қолғап түйістірді.

Астана қаласы әкімдігінің 
«№3 Олимпиада резервінің 
балалар мен жасөспірімдер 
мамандандырылған спорт 
мектебі» мекемесінің ұйым
дастыруымен өткен чем
пионат та 14 салмақ бойынша 
жеңімпаздар мен жүлдегерлер 
анықталды.

«20082009 жылғы жас
өспірімдер арасында өткен 
бұл жарыста Астана қала
сының чемпиондары ғана 
анықталып қоймай, алдағы 
уақытта Қазақстан біріншілі
гінде елордамыздың намысын 
қорғайтын боксшылар іріктел
ді. Турнир барысында жүйелі 
жаттығулар мен бапкерлердің 
жұмыс нәтижесі көрінді деп 
ойлаймын. Бүгін жеңіс тұғы
рынан көрінген жасөспірім 
боксшылар алдағы уақытта 
халықаралық жарыстарда 
еліміздің намысын қорғай
тын спортшылар болады 
деп сеніммен қараймыз» 
деді жарысты қорытынды
лаған Астана қаласының «№3 
 ОРМБЖСМ» мекемесінің ди
ректоры  Мақсат Қадырбаев.

Жарыс жүлдегерлерін 
бокстан 2023 жылғы әлем 
чемпионы Санжар Тәшкен
бай, халықаралық дәрежедегі 
спорт шеберлері Нұржан 
Кәрімжанов, Бақытжан Қо
жабеков, Нұржігіт Дәулетов, 
Ердәулет Рахметов, АИБА 
төрешісі, Ауғанстан соғысы
ның ардагері Ерболат Ашимов, 
Қазақстанның еңбек сіңірген 
жаттықтырушылары Жанат 
Манашев, Асқар Еркебаев, 
Нұржан Насанов және басқа да 
белгілі спортшылар жеңісімен 
құттықтап, мерейін өсірді.

«Толқын» спорт кешенінде 
төрт күн бойы өткен тартысты 
жекпежектің қорытындысын
да мына боксшылар жеңіске 
жетті: 44 келіде – Ерасыл Ма
ратов, 46 келіде – Сағындық 
Есенбек, 48 келіде – Мират 
Теміржанов, 50 келіде – Ер
нұр Ониртаев, 52 келіде – 
Әли Жұмагерей, 54 келіде 
– Иманғали Қайратұлы, 57 
келіде – Хантемір Темірхан, 
60 келіде – Бекзат Қанат, 63 
келіде – Ернұр Дүйсенбай, 66 
келіде – Бауыржан Амантай, 
70 келіде – Әмір Берік, 75 келі
де – Нұрасыл Төребекұлы, 80 
келіде – Абдрахман Сейтқали, 
+80 келіде – Икрам Мусаев.

СӘКЕННІҢ САН ҚЫРЫ САРАЛАНДЫ
Бас қаладағы Сәкен Сейфуллин музейінің 35 жылдығы аясында «Сыр сандық» сериясының ІХ 
томы «Сәкен Сейфуллин және фольклор» кітабының тұсаукесері өтті. Белгілі ғалымдар, ұстаздар, 
өнерпаздар, зиялы қауым өкілдері қатысқан жиын рухани кешке ұласты.

ДАЛАНЫҢ МУЗЫКАЛЫҚ ДӘСТҮРІ
Еркеғали Рахмадиев атындағы Мемлекеттік академиялық филармонияның «Халық әні» бөлімі 
«Дала дәстүрі» концертін ұсынды. Кеште халқымыздың қазынасы саналатын әндер әуелеп, 
күйлер күмбірледі.

Концертте халық әндерімен 
қатар еліміздің әр өңірінің 
музыкалық мұрасы қамтылды. 
Атап айтқанда, Сарыарқаның, 
Жетісудың, Батыс Қазақстан
ның, Сыр елінің, АлтайТар
бағатай өңірінің күйлері, 
термелері, жырлары көрер
мендердің құлақ құрышын 
қандырды. «Сарыарқа» халық 
музыкасы ансамблі Есбай
дың, Тәттімбеттің күйлерін 
күмбірлетті. Әншілер осы 
ансамбльдің сүйемелдеуімен 
әндерді айтты.

«Нұртуғанның термесі» 
«Қанекей, тілім, сөйлеші» 
атауымен де халыққа таны
мал. Сыр елі жауһарларының 
бірі саналатын бұл туындыны 
Айнұр Қонысбаева әуелетті. 
Осы өңірдің біртуар перзенті 
Нартай Бекежановтың термесін 
Рахат Бекасылов сырнаймен 
құйқылжытты.

Кезек Жетісу мұрасына 
келгенде, дарынды әншілер 
Бейбіт Мұсаев пен Арафат 
Ысқақов әндерді шалқытты. 
Соның ішінде Жетісу жүйрігі 

Кенен Әзірбаевқа қырғыз 
жыршысы Оспанқұлдың көңіл 
айтуы шырқалды. Бұл – әдет
тегі жоқтау емес, қайғы үстін
дегі адамды жігерлендіретін 
туынды.

Арқаның әншілік мұра
сынан Әсет Найманбайұлы, 
Ақан сері, Майра Уәлиқызы 
сынды халық композитор
ларының әндері ұсынылды. 
Сондайақ халық әні «Жорға
тай», Уәйіс тің «Пері уайым» 
сынды АлтайТарбағатай 
мұрасы орындалды.

Кеште Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткерлері Айгүл 
Қосанова, Гүлмира Сарина, 
Гүлзира Бөкейхан, дәстүрлі 
әншілер Нұрай Танабаев, 
Берік Омаров, Тельман Нүрке
нов, Данияр Мұқан, Әйгерім 
Нартүйе, халықаралық және 
республикалық байқау лардың 
жеңімпаздары Сәулежан Тағ
зия, Жақсыкелді Маясаров, 
Жандос Иманбай, Зинат Қа
сымова, Нұржан Мейірхан, 
Алуа Қалымбекова, Айдос 
Оңғарбай өнер көрсетті.

Елордада парахоккейден әлем чемпионаты 
аяқталды. Елімізде алғаш рет өткен бай-
рақты бәсекеге 6 елдің құрама командасы 
қатысты.
Астанадағы мұз айдынында 

Финляндия, Словакия, Шве
ция, Ұлыбритания, Жапония 
және Қазақстан құрамалары 
сынға түскен жарыста пара
хоккейден жоғары лигаға 
жолдама иелері анықталды.

Чемпионаттың соңғы ойы
нында Қазақстан құрамасы 
Ұлыбритания хоккейшілерін 

4:3 есебімен ұтып, В диви
зионындағы орнын сақтап 
қалды. Сөйтіп жерлестеріміз 
келесі жылы да В лигасында 
ойнайды. Ал чемпионат қо
рытындысында Словакия 
мен Жапония командалары 
жоғары лигаға, яғни АрооІ 
парахоккей әлем чемпиона
тына шықты.

Аталған кітап Астана қаласы Бірлескен 
мұражайлар дирекциясының қолдауымен 
жарық көрді. Еңбек авторы – филология 
ғылымдарының кандидаты, профессор 
Анарбай Бұлдыбай. Бұл монография ең
бегінде қазақ әдебиеті тарихын қалыптас

тыруға үлес қосқан Сәкен Сейфуллиннің 
қазақ фольклорын жинау, зерттеу және 
жариялау саласына сіңірген еңбектері 
сараланған.

Атап айтқанда, Сәкен Сейфуллин 1935 
жылы «Ақан серінің таңдамалы өлеңдері» 

кітабын құрастырып, баспаға дайындады. 
Халық комиссарлары кеңесінің төрағасы 
қызметін атқарғанында өнер зерттеу
ші, этнограф Александр Затаевичке 
«Қазақтың 1000 әні» жинағын шығару 
үшін 2480 рубль қаражат бөлгізді. Өзі 
де А.Затаевичке 2 күй, 4 ән орындап 
беріп, жаздырды. Бұдан кейін Сәкеннің 
нұсқауымен өзге де өнерпаздар өнер 
зерттеушінің қоржынын толтырды. Бұл 
Сәкеннің қазақ фольклорын халыққа 
жеткізудегі істердің бірекі мысалы ғана.

Кітаптың тұсаукесерінде әдебиет
танушы ғалымдар Серік Негимов, Бал
табай Әбдіғазиұлы, Рақымжан Тұрысбек, 
Сағымбай Жұмағұлов, ұлағатты ұстаз 
Оспан Сүлейменұлы жылы пікірін білдірді. 
Сәкен Сейфуллиннің әндері шырқалды.

Жалпы Сәкен Сейфуллин музейінің 
35 жылдығына орай апталық ұйымдас
тырылды. Соның аясында мұражай ди
ректоры, тарих ғылымдарының докторы 
Марат Әбсеметов «Сәкен Совнарком 
председателі», музей маманы Гүлназия 
Ыбыраева «Сәкен Сейфуллин және мем
лекеттік тіл мәселелері» тақырыбында 
дәріс оқыды.

ҮЗДІКТЕР АНЫҚТАЛДЫ

ҚАРАҒАНДЫ ТЕАТРЫ 
КЕЛЕ ЖАТЫР

Сәкен Сейфуллин атындағы Қарағанды об-
лыстық академиялық қазақ драма театры 
Астанаға гас трольмен келе жатыр. 17-21 қазан 
аралығында «Жастар» театрының сахнасында 
аталмыш өнер ошағы әртүрлі жанрдағы қойы-
лымдарын ұсынады.

90 жылдан астам тарихы 
бар еліміздегі байырғы театр
дың елордаға гастролі «Ұлтқа 
қызмет» деректікөркем дра
масымен ашылады. Қойылым 
авторы – Қанат Жүнісов, қоюшы 
режиссері – Айдын Салбан. 
Спектакльде  Әлихан Бөкейхан 
бастаған Алаш қайраткерлерінің 
азаттық жолындағы арпалысы, 
ауыр тағдыры суреттеледі.

Қарағандылықтар астана
лықтарға ұсынатын тағы бір 
қойылым – Қазақстанның Ха
лық жазушысы, Мемлекеттік 
сыйлықтың лауреаты Шер
хан Мұртазаның қаламынан 
туған «Текебұрқақ» қойылымы. 

Ерекше пластикалық морфоза 
жанрында ұсынылатын атал
мыш туындыда адамзат үшін 
маңызды мәселелер айтылады.

Көрермендерді биыл 80 
жылдығы атап өтілген көр
некті жазушы Оралхан Бө
кейдің «Атау кере» драмасы 
да қызықтырары сөзсіз. Сон
дайақ көрермендер ақиық 
ақын Мұқағали Мақатаев тың 
«Қош, махаббат» лирикалық 
драмасын, М.Камоллетидің  
«Отбасы ойыны» комедиясын, 
Барзу Абдураззаковтың «Ай
налайын» драмасын, Айдын 
Салбанның «Мұзды өлке» ер
тегісін тамашалай алады.
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